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Powoli, powolutku atmosfera przedwyborczych przedbiegów za-
czyna wypełniać już lokalne życie. Wprawdzie priorytetem dla po-
lityków z „pierwszych rzędów” będą wybory parlamentarne, które 
powinny odbyć się w październiku, ale nie do przecenienia będzie 
wynik wyborów samorządowych w przyszłym roku. 

Sam pomysł przeniesienia ich na 2024 rok ma w sobie ukryte – cza-
sem niecne – intencje. Jeśli bowiem do Sejmu dostaną się znaczący 
prezydenci miast będących bastionem opozycji, a między wyborami 
parlamentarnymi i samorządowymi jest mniej niż pół roku, to premier 
wyznaczy komisarzy w tych miastach, ponieważ nie ma w takiej sytu-
acji konieczności przeprowadzenia wyborów nowych wójtów, burmi-
strzów czy prezydentów. I zgadnijcie Państwo: po kogo i z jakiego za-
plecza wyłonią się komisarze?

Ale miało być o lokalnym podwórku. Z zawodowego nawyku i tro-
chę z lenistwa pracującego emeryta ślęczę w telefonie i Internecie, 
i czytam wszelkie nowinki. Okazuje się, że jak grzyby po deszczu ro-
dzą się nowe pomysły na przyszłą rzeczywistość. Tu i ówdzie pojawiają 
się osoby, które nieco z wałęsowską filozofią głoszą, że: „nie chcem, ale 
muszem”. Demokracja ma i takie barwy i nie ma co płakać i szlochać. Lu-
dziska zawsze odkrywają w sobie drzemiące moce i jeśli nadać im szlifu 
i właściwe wektory, to coś dobrego zawsze z tego wyniknie. Gorzej, je-
śli stawiają wyłącznie na potępianie w czambuł wszystkiego – również 
dobrego. W czasach komuny drwiono z władzy także przy pomocy żar-
tu. Za czasów Edwarda Gierka powstała nawet „socjalna wersja przy-
kazań” obrazujących sytuację rodaków. Jedno z nich głosiło: „nie pożą-
daj żony bliźniego swego, bo nie ugotuje nic innego, bo nie ma z czego”. 
Słowa jak ulał do niektórych komentarzy i postów.

Istotą samorządności jest zaspokajanie potrzeb lokalnej społeczno-
ści nie tylko tych bieżących, ale również tych, które mogą zostać zreali-
zowane za jakiś czas. W każdej „kampanii popularności” pojawiają się 
niestety wątki, które kreują pogląd, że „jak ja wygram, to otworzę ten 
ukryty sejf, w którym dotychczasowy wójt, burmistrz czy prezydent 
przetrzymuje kasę, z którą nie chce się dzielić z innymi. Na dodatek ma 
za plecami radę gminy, która razem z nim pilnuje klucza do tego sejfu. 
Taki populizm jest chwytliwy i zawsze znajdą się jego głosiciele.

Praktykę życia samorządu realizują także urzędnicy oraz pracownicy 
jednostek organizacyjnych samorządu. Można o nich opowiadać różne 
rzeczy: że są nieudolni, leniwi, samolubni, niekompetentni, itp. Ta ich 
strona jest najczęściej eksponowana, a absolutnie pomija się walor ich 
wiedzy, doświadczenia oraz odpowiedzialności. Oni nie wykonują swo-
ich zadań „jak im się chce”. Ich działania wytyczane są uchwałami rad 
gmin, zarządzeniami wójta lub burmistrza, a w najszerszym zakresie 
ustawami przyjmowanymi przez parlament. I nie będzie inaczej po wy-
borach. I nowi wójtowie, burmistrzowie i prezydenci miast będą dzia-
łali według takiego samego schematu. W mediach społecznościowych, 
od czasu do czasu, pojawiają się wpisy i komentarze, które wręcz gło-
szą, iż pracowników urzędu i jednostek organizacyjnych gminy należy 
wrzucić do jednego worka i do rzeki z nimi. Jakoś nie znalazłem ani sło-
wa oburzenia ze strony potencjalnych naprawiaczy władzy samorzą-
dowej. Czyżby mieli już w cieniu swój komplet ludzi do pracy? Jak mają 
się czuć owi skazywani na wór i rzekę pracownicy, jeśli nikt spoza urzę-
du nie staje w ich obronie? Czy będą wierni nowej miotle?

Nigdy w życiu nie spróbowałem samorządowego życia „od kuchni”. 
I nadal nie mam takich ambicji. Mam jednak świadomość tego, jak ogra-
niczane są kompetencje samorządów. Kraj prze do ponownej centrali-
zacji, a władza – mniej lub bardziej otwarcie – głosi, że wie, co dla ludzi 
najlepsze. Właśnie skończyłem 67 lat i mam zdecydowanie „z górki”. 

Moje życie młodzieńcze i to dorosłe toczyło się w otoczeniu naka-
zów, zakazów i znaków „Stop”. Aż nastała era samorządności, która 
zasadniczo różni się od tej ustalanej w gabinetach partyjnych sekre-
tarzy.

W kampanii przed wyborami parlamentarnymi będzie ostrzej, niż 
jest dotychczas. Jakieś odpryski tego wszystkiego trafią i do gmin. 
Nie wierzę, że będą się w gminach okładać łopatami, ale słowami na 
pewno. 

„Chcemy mieć państwo praworządne i przejrzyste, obywateli – zaan-
gażowanych w sprawy publiczne, władzy politycznej – zorientowanej 

na rozwiązywanie kluczowych problemów życia zbiorowego, służby pu-
bliczne – skuteczne, sprawne i oszczędne, urzędników – profesjonalnych, 

uczciwych i nastawionych na pomoc ludziom w załatwianiu ich spraw, 
sądy – sprawiedliwe i rychliwe”. – to słowa prof. Michała Kuleszy, nie-

żyjącego już twórcy reformy samorządu terytorialnego.

Franciszek Szklennik, redaktor naczelny

Spokojnie, na palcach tańczymy walca…
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technicznej dotyczącej rozbudowy Stacji Uzdatniania Wody 
w Pawłowie Skockim.

• Zaplanowano środki 7  000,00 zł na wymianę hydrantów 
w Kuszewie oraz Kakulinie.

• Zwiększono o 1  000,00 zł wydatki planowane na dzierża-
wę gruntów pod wodociągami od Nadleśnictwa Durowo 
w związku z waloryzacją kwoty dzierżawy o wskaźnik infla-
cji. Środki na to zwiększenie przeniesione zostały z wolnych 
środków planowanych na opłacenie składki na rzecz Gmin-
nej Spółki Wodnej w Skokach.

• Przeniesiono planowane wydatki 20  000,00 zł z wypłaco-
nych wynagrodzeń w ramach obsługi preferencyjnej sprze-
daży węgla z działu 853 – Pozostałe zadania w zakresie poli-
tyki społecznej do działu 400.

• W związku z powstałymi oszczędnościami po przeprowadzo-
nym postępowaniu przetargowym zmniejszono o 50 000,00 
zł wydatki planowane na „Budowę chodników na ulicach: 
Mickiewicza, Sienkiewicza i Słowackiego w Skokach”. 

• Zmniejszono o 72 000,00 zł wydatki planowane na opraco-
wanie dokumentacji dot. „Przebudowy drogi gminnej Rako-
jady – Chociszewo” oraz o 47 200,00 zł wydatki planowane 
na „Przebudowę drogi gminnej Sława Wlkp.- Szczodrochowo 
(dokumentacja)”. Środki te przenosi się do wydatków bieżą-
cych na wypłatę odszkodowań za nieruchomości przejęte 
pod budowę dróg publicznych.

• Zmniejszono o 85 000,00 zł wydatki planowane na zimowe 
utrzymanie dróg w sezonie 2022/2023.

• Zaplanowano wydatki 170 000,00 zł na wypłatę odszkodo-
wań za nieruchomości przejęte pod budowę dróg publicz-
nych.

• Zwiększono o 3 000,00 zł na wydatki związane z remontami 
w budynkach komunalnych.

• Zwiększono o 3 000,00 zł wydatki na sporządzanie operatów 
szacunkowych oraz inwentaryzacji obiektów.

• Zwiększono o 3 000,00 zł wydatki na opłaty sądowe i nota-
rialne (w tym wpisy do ksiąg wieczystych). 

• Zaplanowano wydatki 8 000,00 zł na „Modernizację źródła 
ogrzewania w lokalu komunalnym Rejowiec 11/2”.

• Zwiększono o 35 000,00 zł wydatki na „Zakup serwera, ma-
cierzy dyskowej, oprogramowania serwerowego i bazodano-
wego oraz przeprowadzenie diagnozy cyberbezpieczeństwa 
w ramach projektu grantowego „Cyfrowa gmina”. Wydatki na 
zadanie zostały zwiększone w związku z koniecznością zaku-
pu opieki autorskiej do planowanego zakupu oprogramowa-
nia bazodanowego MS SQL SERWER 2022.

• Zaplanowano 15 000,00 zł na zakup materiałów promocyj-
nych wykorzystywanych do promocji Gminy Skoki.

• Zaplanowano wydatki 20 000,00 zł na „Modernizację Komi-
sariatu Policji w Skokach” oraz 4 000,00 zł na zakup dwóch 
urządzeń do badania trzeźwości typu AlcoBlow na wyposa-
żenie Komisariatu Policji w Skokach. Środki te zostaną prze-
kazane na Fundusz Wsparcia Policji.

• Zaplanowano środki 12 240,00 zł na wypłatę dodatków ga-
zowych wraz z kosztami obsługi zadania w związku z reali-
zacją ustawy z 15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie 
niektórych odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w związku 

22 czerwca odbyła się 60. sesja Rady Miejskiej Gminy Skoki, 
podczas której podjęto 13 uchwał. 

Wprowadzono zmiany w uchwale budżetowej na 2023 rok:

• Zaplanowano dochody 100 000,00 zł ze środków planowa-
nych do otrzymania z Państwowego Gospodarstwa Leśne-
go Lasy Państwowe Nadleśnictwo Durowo w ramach reali-
zacji wspólnego przedsięwzięcia pn. „Remont drogi gminnej 
224526P relacji Stawiany – Ignacewo”.

• Zaplanowano 122  500,00 zł z pomocy finansowej przyzna-
nej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielko-
polskie na dofinansowanie budowy (przebudowy) dróg do-
jazdowych do gruntów rolnych oznaczonych w ewidencji 
gruntów jako obręb Bliżyce – Wysoka. Środki z dotacji celo-
wej przeznaczone zostaną na dofinansowanie zadania inwe-
stycyjnego pn. „Przebudowa drogi dojazdowej do gruntów 
rolnych we wsi Wysoka”. Realizację zadania oszacowano na 
1 535 000,00 zł.

• Wprowadzono 12  240,00 zł na wypłatę dodatków gazo-
wych, zgodnie z zapotrzebowaniem zgłoszonym przez Ośro-
dek Pomocy Społecznej.

• Zaplanowano dochody 8 507,00 zł przekazane przez Woje-
wódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Poznaniu na pokrycie kosztów obsługi zadań oraz funk-
cjonowania punktu konsultacyjno-informacyjnego w ramach 
programu Czyste Powietrze.

• W związku z planowanym ubieganiem się Gminy Skoki wraz 
ze Stowarzyszeniem Metropolia Poznań o środki unijne na 
projekty związane z adaptacją do zmian klimatu oraz pla-
nowaną budową trzech zbiorników retencyjnych groma-
dzących wody opadowe z terenu budynków użyteczności 
publicznej tj. Szkoły Podstawowej i Biblioteki, hali sporto-
wo-widowiskowej oraz Przedszkola Samorządowego, zwięk-
szono o 65  000,00 zł wydatki planowane na opracowanie 
„Dokumentacji przygotowawczej inwestycji ukierunkowa-
nych na zapobieganie skutkom suszy”.

• Zaplanowano wydatki 280 000,00 zł na realizację zadania in-
westycyjnego pn. „Budowa wodociągu w Rościnnie”.

• W związku z koniecznością podjęcia działań mających na 
celu zmodernizowanie istniejącego ujęcia wody oraz budo-
wy zbiorników retencyjnych w Pawłowie Skockim zaplano-
wano wydatki 80  000,00 zł na opracowanie dokumentacji 

60. sesja za nami
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tlenia przejść dla pieszych w Rejowcu”.
• O 4  000,00 zł zwiększono wydatki bieżące na utrzymanie 

czystości i porządku na placu targowym.
• O 2  000,00 zł zmniejszono wydatki planowane na „Zakup 

kontenera do PSZOK”.
• Zaplanowano wydatki w kwocie 25 000,00 zł na „Zakup wy-

posażenia do świetlic wiejskich w Brzeźnie oraz Rejowcu”.
• Zwiększono o 5  000,00 zł wydatki na zawarcie umów zle-

cenia z osobami administrującymi budynkami świetlic wiej-
skich na terenie gminy.

• Zaplanowano środki w wys. 3 500,00 zł na zakup ławo-sto-
łów dla sołectwa Szczodrochowo oraz 3 000,00 zł na opłaty 
za ścieki oraz drobne usługi wykonywane w świetlicach wiej-
skich.

• Zaplanowano wydatki 20 000,00 zł na „Modernizację ogro-
dzenia placu zabaw w Jabłkowie”.

• Zabezpieczono środki 8 000,00 zł na „Zakup i montaż bra-
mek do piłki nożnej na boisku w Rejowcu”.

• Zwiększono o 35 000,00 zł wydatki bieżące na drobne re-
monty, naprawy na placach zabaw i obiektach sportowych 
/25 000,00 zł/ oraz na utrzymanie obiektów sportowo – re-
kreacyjnych /10 000,00 zł/.

• Zmniejszono wolne środki wynikające z rozliczenia budżetu 
za 2022 rok o kwotę 2 664,68 zł.

• Zwiększono planowane przychody z tytułu pożyczek i kredy-
tów na rynku krajowym o 1 486 498,89 zł w tym 65 507,46 zł 
stanowi planowana do zaciągnięcia pożyczka z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Pozna-
niu.

• Rozchody zostały zwiększone o kwotę 2 547,51 zł z tytułu 
spłaty pierwszej raty pożyczki.

• Deficyt budżetowy po wprowadzonych zmianach wynosi 
12 944 621,61 zł.

Autopoprawką Burmistrza do projektu uchwały w sprawie 
zmian w uchwale budżetowej wprowadzono:

• Środki przekazane przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu w ramach progra-
mu „Czyste Powietrze” w kwocie 6 500,00 zł.

• Zmniejszono o 20  000,00 zł wydatki statutowe planowane 
w ramach preferencyjnej sprzedaży węgla dla gospodarstw 
domowych.

• Zwiększono o 2 200 000,00 zł wydatki planowane na realizację 
zadania inwestycyjnego pn. „Budowa ciągu komunikacyjnego 
pomiędzy ulicami: Parkową a Turystyczną w Skokach”. Środki 
na to zadanie zostały częściowo przeniesione z wydatków pla-
nowanych na realizację następujących zadań inwestycyjnych: 
– „Budowa kanalizacji sanitarnej w Sławie Wlkp. - Osiedle” 
w wysokości 670  000,00 zł. – „Budowa kanalizacji sanitar-
nej w Skokach, rejon ulic: Brzoskwiniowej, Malinowej, Cze-
reśniowej i Wiśniowej” w kwocie 90 000,00 zł – „Bliżej kul-
tury. Poprawa warunków funkcjonowania Sali lustrzanej 
Biblioteki Publicznej w Skokach – etap II” – 238  000,00 zł; 
– „Rewitalizacja terenu przy pałacu w Potrzanowie nad je-
ziorem Włókna” – 190 000,00 zł.

• Wydatki planowane ze środków przekazanych przez Woje-
wódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Poznaniu w ramach programu „Czyste Powietrze” w kwo-
cie 6  500,00 zł przeniesione zostały do grupy paragrafów 
majątkowych, celem zakupu tablicy informacyjnej służącej 

z sytuacją na rynku gazu, zgodnie z zapotrzebowaniem zgło-
szonym przez Ośrodek Pomocy Społecznej w Skokach.

• Zaplanowano wydatki 8 500,00 zł na udzielenie dotacji celo-
wej na zadanie z zakresu działania na rzecz dzieci i młodzie-
ży w tym wypoczynku dzieci i młodzieży, zgodnie z ustawą 
o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie.

• Zaplanowano wydatki 100 000,00 zł na opracowanie doku-
mentacji technicznej dotyczącej budowy żłobka w Skokach. 
Gminie Skoki zostały przyznane środki z KPO na dofinanso-
wanie budowy żłobka dla 50 dzieci. Przygotowanie doku-
mentacji technicznej i kosztorysowej jest niezbędne do jak 
najszybszego przeprowadzenia postępowania przetargowe-
go na budowę żłobka, po podpisaniu umowy o dofinansowa-
nie.

• Zwiększono o 7 986,70 zł wydatki na realizację kosztów po-
średnich tj. na wyposażenie stanowiska pracy asystenta ro-
dziny w ramach realizacji projektu pn. „Poprawa dostępu do 
usług społecznych wspierających rodzinę i rodzinną pieczę 
zastępczą na terenie MOF Poznania – edycja II”.

• Zwiększono o 50 000,00 zł wydatki na odbiór i zagospodaro-
wanie odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości 
z terenu gminy Skoki (dotyczy płatności za fakturę za mie-
siąc maj).

• Zwiększono o 19 000,00 zł wydatki planowane na realizację 
zadania inwestycyjnego pn. „Modernizacja PSZOK – system 
samoobsługowy”. W ramach środków planuje się zakup mo-
dułu do ważenia pojazdów transportujących odpady.

• Zaplanowano wydatki 4  000,00 zł z przeznaczeniem na za-
kup roślin w ramach utrzymania zieleni na terenie gminy.

• Zwiększono wydatki o 8 507,00 zł na pokrycie kosztów ob-
sługi zadań oraz funkcjonowania punktu konsultacyjno – in-
formacyjnego w ramach programu „Czyste Powietrze”, ze 
środków przekazanych przez Wojewódzki Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu.

• Zwiększono o 19  000,00 zł wydatki na opracowanie „Do-
kumentacji przygotowawczej inwestycji z zakresu ochrony 
środowiska (fotowoltaika, likwidacja kopciuchów)”. Gmina 
Skoki planuje aplikować o środki UE na montaż paneli foto-
woltaicznych na budynkach użyteczności publicznej oraz na 
budynkach mieszkańców gminy Skoki. Przed przystąpieniem 
do konkursu należy przygotować odpowiednie dokumenty 
m.in. analizę możliwości montażu paneli fotowoltaicznych na 
obiektach oraz analizę możliwej do zainstalowania mocy pa-
neli itp. w związku z czym uzasadnione jest zwiększenie wy-
datków na opracowanie ww. dokumentacji.

• W związku z powstałymi oszczędnościami po przeprowa-
dzonych postępowaniach przetargowych zmniejszono o 280 
000,00 zł wydatki planowane na „Budowę oświetlenia dro-
gowego w miejscowości Sława Wlkp. – Osiedle” oraz o 400 
000,00 zł wydatki planowane na „Budowę oświetlenia dro-
gowego w części miejscowości Sławica”.

• W związku z przyznaniem przez Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu nisko 
oprocentowanej, częściowo umarzalnej pożyczki, zaplano-
wano wydatki 75 000,00 zł na realizację zadania inwestycyj-
nego pn. „Modernizacja źródeł światła ulicznego w miejsco-
wości Skoki ulic: Mickiewicza, Sienkiewicza, Słowackiego, 
Zamkowa”. W ramach zadania planuje się montaż opraw 
oświetlenia zewnętrznego typu LED, w ilości 42 szt.

• Zaplanowano wydatki w 60 000,00 zł na „Wykonanie oświe-
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Wyrażono zgodę na ustanowienie na czas nieoznaczony nie-
odpłatnej służebności przejazdu i przechodu oraz zbycie nie-
ruchomości położonej w Sławicy przy ulicy Bluszczowej.

Działka nr 526/38 o powierzchni 0,0577 ha położona jest 
w Sławicy przy ul. Bluszczowej i stanowi własność Gminy Skoki. 
Działka ta zbędna jest do realizacji zadań własnych gminy. W ce-
lu zapewnia dojazdu do nieruchomości numer 526/38 koniecz-
ne było wyrażenie zgody na obciążenie części działki oznaczonej 
ewidencyjnie nr 526/39. Ustanowienie służebności gruntowej 
polegającej na prawie przejazdu i przechodu przez ww. nieru-
chomość do działki nr 526/38 jest konieczne z uwagi na fakt, iż 
działka ta nie posiada bezpośredniego dostępu do drogi publicz-
nej. Rada podjętą uchwałą wyraziła zgodę na ustanowienie na 
czas nieoznaczony nieodpłatnej służebności gruntowej, polega-
jącej na prawie przejazdu i przechodu przez działkę ewidencyj-
ną nr 526/39, obręb Sławica oraz na sprzedaż nieruchomości nr 
526/38.

Wyrażono zgodę na sprzedaż nieruchomości położonych w:
• Grzybowie, działki nr 129/2 o pow. 0,2989 ha oraz nr 129/3 

o pow. 0,2348 ha.
• Kuszewie, działka nr 126/3 ma powierzchnię 0,0400 ha.
• Skokach przy ulicy Okrężnej, działka nr 1598/2 ma po-

wierzchnię 0,0771 ha.

Wyrażono zgodę na dokonanie zamiany nieruchomości po-
łożonych w Sławie Wielkopolskiej i w Skokach.

Działka numer 1280/15 stanowi własność osoby fizycznej. 
Część działki 1280/15 była wydzierżawiana od 2017 roku przez 
Gminę Skoki w związku z przebiegającą pod nią siecią wodocią-
gową. Zaś działka 15/91 stanowi własność Gminy Skoki i położo-
na jest we wsi Sława Wielkopolska przy ulicy Lnianej. Działka jest 
nieużytkowana, nie jest objęta miejscowym planem zagospodaro-
wania przestrzennego. 

Dla tej nieruchomości wydano decyzję o warunkach zabudowy 
dla inwestycji polegającej na budowie budynku mieszkalnego jed-
norodzinnego. Nabywana przez Gminę Skoki w drodze zamiany 
działka 1280/15 ureguluje stan posiadania gruntów zajętych pod 
infrastrukturę wodociągową. 

Zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami nierucho-
mości jednostki samorządu terytorialnego mogą być przedmio-
tem zamiany na nieruchomości stanowiące własność osób fi-
zycznych lub osób prawnych. W przypadku nierównej wartości 
zamienianych nieruchomości stosuje się dopłatę, której wyso-
kość jest równa różnicy wartości zamienianych nieruchomości.

Wyrażono zgodę na zbycie budynku mieszkalnego jednoloka-
lowego w Wysokiej 5, wraz z pomieszczeniami przynależnymi 
oraz prawem własności działki nr 73/3 obręb geodezyjny Bliży-
ce - Wysoka.

Najemca budynku mieszkalnego jednolokalowego w Wysokiej 
5 wystąpił z wnioskiem o wykup tego budynku. Wraz ze sprze-
dażą budynku mieszkalnego jednolokalowego zbywane będą po-
mieszczenia przynależne oraz prawo własności działki nr 73/3 
obręb geodezyjny Bliżyce - Wysoka o powierzchni 0,1046 ha.

Radni zapoznali się również z oceną zasobów pomocy społecz-
nej Gminy Skoki za rok 2022.

Katarzyna Przybysz 

do oznakowania programu „Czyste Powietrze”.
• Przeniesiono wydatki majątkowe 10  000,00 zł planowane 

na „Zakup kontenera do PSZOK” do – wydatków bieżących 
z przeznaczeniem na zakup pojemników o pojemności 1 100 
l do selektywnej zbiórki odpadów komunalnych.

Po wprowadzonych zmianach kwota planowanych dochodów 
majątkowych zwiększyła się o 6 500,00 zł, natomiast dochodów 
bieżących uległa zmniejszeniu o 6 500,00 zł. Kwota planowanych 
wydatków ogółem zwiększyła się o 992 000,00 zł i po zmianach 
wynosi 84 798 493,65 zł. Kwota planowanych przychodów z tytu-
łu zaciągniętych pożyczek i kredytów na rynku krajowym zwięk-
szyła się o 992 000,00 zł i po zmianach wynosi 7 763 854,46 zł.

Wprowadzono zmiany w Wieloletniej Prognozie Finanso-
wej Miasta i Gminy Skoki na 2023-2036 zgodnie ze zmianami 
dokonanymi w Uchwale budżetowej na 2023 rok.

Podjęto decyzję o zaciągnięciu kredytu długoterminowego 
do kwoty 6 000 000,00 zł.

W budżecie Gminy zaplanowano w 2023 roku realizację szere-
gu inwestycji, przy czym na sfinansowanie części z nich konieczne 
jest zaciągnięcie kredytu długoterminowego. Nie oznacza to jed-
nak, że całkowita kwota kredytu zostanie zaciągnięta. Wysokość 
kredytu uzależniona będzie od sytuacji finansowej gminy oraz 
pozyskanych środków zewnętrznych. W związku z tym przewi-
duje się uruchomienie kredytu w transzach, w kwotach niezbęd-
nych do realizacji inwestycji gminnych. Kredyt zostanie zacią-
gnięty na okres 13 lat.

Wyrażono zgodę na zaciągnięcie pożyczki z Wojewódzkie-
go Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Po-
znaniu.

Gmina Skoki otrzymała pomoc finansową w formie pożycz-
ki ze środków Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Poznaniu na wsparcie realizacji zada-
nia inwestycyjnego pn. „Modernizacja źródeł światła ulicznego 
w miejscowości Skoki ul. Mickiewicza, Sienkiewicza, Słowackie-
go, Zamkowa”. Kwota pożyczki wynosi 65 507,46 zł.

Pożyczka zaciągnięta zostanie w 2023 r. i spłacana będzie w ra-
tach kwartalnych (19 rat) do 2028 r.

Zgłoszono sołectwa: Rejowiec i Łosiniec do Programu 
„Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+”.

Mieszkańcy sołectw: Rejowiec i Łosiniec na zebraniach wiej-
skich wyrazili wolę przystąpienia do Programu „Wielkopolska 
Odnowa Wsi 2020+” i powołali pięcioosobową Grupę Odnowy 
Wsi. Kolejnym krokiem było podjęcie przez Radę Miejską Gminy 
Skoki Uchwały o zgłoszeniu w/w sołectw do Programu „Wielko-
polska Odnowa Wsi 2020+”.

Ustalono wysokość opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego przez uczniów w przedszkolu publicznym 
prowadzonym przez Gminę Skoki.

Obowiązująca opłata wynosi 1 zł, za każdą rozpoczętą godzinę 
zajęć, przekraczającą 5 godzin dziennie. Od 1 września br. wyso-
kość opłaty wyniesie 1,30 zł.



Urząd

6

Kolejne umowy podpisane 
a nabór wniosków wydłużony!

15 czerwca i 7 lipca podpisane zostały kolejne umowy o do-
finansowanie w ramach realizowanego w gminie Programu 
Priorytetowego „Ciepłe Mieszkanie”.

Środki w wysokości 775 tys. zł na wsparcie mieszkańców 
w wymianie źródła ciepła Gmina Skoki pozyskała w ramach nabo-
ru wniosków o dofinansowanie prowadzonego przez Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Celem pro-
gramu jest wymiana tzw. „kopciuchów” w samodzielnych lokalach 
mieszkalnych wydzielonych w budynkach mieszkalnych wieloro-
dzinnych.

Pierwszy nabór wniosków dla mieszkańców trwał od 17 lutego 
2023 r. do 30 czerwca 2023 r. Jednak ze względu na zakontrak-
towanie w tym naborze około 10% pozyskanych środków, Bur-
mistrz Miasta i Gminy Skoki zdecydował o wydłużeniu terminu 
naboru o kolejne trzy miesiące. Mieszkańcy będą mieli więc wię-
cej czasu na przygotowanie i złożenie wniosku o dofinansowanie. 
Drugi nabór będzie trwał do 29.09.2023 roku lub do wyczerpania 
środków.

Do tej pory do urzędu gminy wpłynęło sześć wniosków o dofi-
nansowanie. Podpisano pięć umów o udzielenie dotacji na łączną 
kwotę 85 tys. zł. Jednak ostateczna wysokość przyznanych dota-
cji będzie znana dopiero po zrealizowaniu przedsięwzięć przez 
mieszkańców. Dotacja stanowi bowiem określony procent kosz-
tów inwestycji, zależny od poziomu dochodu wnioskodawcy. 

Szczegóły dotyczące wnioskowania o dotację, wszelkie in-
formacje i wzory dokumentów można znaleźć na naszej stro-
nie internetowej gmina-skoki.pl pod logiem programu „Ciepłe 
Mieszkanie”. W razie pytań lub wątpliwości prosimy o kontakt 
z pracownikiem urzędu, pod numerem telefonu 61 89 25 808.

Monika Cytlak 

Co ze ścieżkami rowerowymi 
w gminie Skoki?

W związku z ożywioną w ostatnim czasie dyskusją na forach 
internetowych na temat wizji rozwoju naszej gminy, w tym bu-
dowy ścieżek rowerowych informujemy, iż ciąg komunikacyj-
ny pomiędzy ulicą Parkową a Turystyczną w Skokach nie jest 
tylko „ścieżką do marketu”, a jednym z czterech planowanych 
przez Gminę odcinków Skockiej Ścieżki Rowerowej wzdłuż 
dróg wojewódzkich na terenie gminy Skoki.

Planowana ścieżka od Roszkowa poprzez Skoki do Sławy Wlkp. 
i dalej do Rejowca obejmuje następujące cztery zadania:

1. Ścieżka pieszo-rowerowa Roszkowo-Skoki o długości ok. 
3 100 m (od skrzyżowania dróg przed torami na wysokości 
łuku drogi wojewódzkiej do ulicy Wągrowieckiej w Skokach).

2. Ścieżka pomiędzy ulicą Turystyczną a ul. Parkową o dłu-
gości 870 m połączona z jednej strony poprzez istniejący, 
równoległy do drogi wojewódzkiej ciąg pieszo-jezdny z ulicą 
Wągrowiecką i z drugiej strony poprzez istniejącą sieć chod-
ników wzdłuż ulic: Rościńskiej i Poznańskiej z ROD w Karo-
lewie.

3. Ścieżka o długości ok. 2  100 m (od ROD Karolewo do 
chodnika przy drodze wojewódzkiej w Sławie Wlkp.).

4. Ścieżka pieszo-rowerowa Sława Wlkp.-Rejowiec o dłu-
gości ok. 1  800 m (od ronda w Sławie Wlkp. do chodnika 
przed sklepem spożywczym w Rejowcu).

Każde z wyżej opisanych zadań, z uwagi na różne usytu-
owanie względem dróg wojewódzkich i torów kolejowych li-
nii Poznań-Bydgoszcz, różni się stopniem trudności w załatwia-
niu spraw formalno-prawnych jak i rozwiązań technicznych 
i w związku z tym jest na różnym stopniu zaawansowania prac 
przygotowawczych i projektowych. 

O szczegółach poniżej. 
1. Ścieżka pieszo-rowerowa Roszkowo-Skoki: Wykonano ma-

py do celów projektowych i w związku z wysokimi kosz-
tami wynikającymi ze stopnia trudności rozwiązań tech-
nicznych (estakada nad rowem kolejowym na łuku drogi 
wojewódzkiej przed zjazdem do ujęcia wody w Roszkówku 
oraz przejście nad rowem naprzeciwko stacji Orlen w Skokach) 
w uzgodnieniu z Wielkopolskim Zarządem Dróg Wojewódz-
kich w Poznaniu zadanie to jest na etapie planowania do zre-
alizowania jako ostatni odcinek Skockiej Ścieżki Rowerowej.

2. Ścieżka pomiędzy ulicą Turystyczną a ul. Parkową w Skokach. 
Dysponujemy pozwoleniami wodno-prawnymi na przejście 
przez rzekę Małą Wełną i pozwoleniami na budowę ścieżki 
wraz z kładką i oświetleniem ścieżki. Ze względu na to, że 
fragment ścieżki nie może przebiegać bezpośrednio przy 
drodze wojewódzkiej, pozyskanie środków zewnętrznych 
na tę inwestycję jest utrudnione. W związku z powyższym 
rozważamy możliwość sfinansowania inwestycji środkami 
własnymi.

3. Ścieżka pieszo-rowerowa Skoki-Sława Wlkp. Dokumentacja 
jest na ukończeniu. Budowę tej ścieżki zgłosiliśmy do Metro-
polii Poznań, jako członek Stowarzyszenia mamy wstępnie 
„zarezerwowane” środki unijne w ramach Zintegrowanych In-
westycji Terytorialnych (planowany termin ogłoszenia naboru 
ZIT – koniec 2023 roku).
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Stypendia pomostowe  
dla dzieci byłych 
pracowników PGR

7 lipca ruszył nabór do XXII edycji Programu Stypendiów 

Pomostowych. Nabór potrwa do 18 sierpnia.

Program jest skierowany do maturzystów, absolwentów lice-

ów i techników i szkół branżowych II stopnia, którzy ukończyli 

szkołę w 2023 roku i którzy spełniają łącznie następujące kryte-

ria:

• są obywatelami polskimi lub posiadają Kartę Polaka;

• są dziećmi byłych pracowników państwowych przedsię-

biorstw gospodarki rolnej, którzy byli zatrudnieni w tych go-

spodarstwach na podstawie umowy o pracę w okresie co naj-

mniej 2 lat;

• mieszkają na terenach wiejskich lub w miastach do 20 tys. 

mieszkańców, potwierdzone zameldowaniem. Okres zamel-

dowania nie może być krótszy niż 2 lata od daty ogłoszenia 

Programu na stronie stypendia-pomostowe.pl;

• pochodzą z rodzin, w których dochód w przeliczeniu na oso-

bę lub dochód osoby uczącej się nie jest wyższy niż 2 443,00 

zł brutto wyliczony z czerwca 2023 r. Jeśli członkiem rodziny 

jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnospraw-

ności lub stopniu niepełnosprawności, do dochodu nie wli-

cza się świadczeń otrzymywanych w związku z tą niepełno-

sprawnością;

• osiągnęli na egzaminie maturalnym liczbę punktów nie niż-

szą niż 100. Algorytm obliczenia liczby punktów zamieszczo-

ny jest w załączniku do Regulaminu.

Stypendium pomostowe przyznawane jest tylko na okres 

pierwszego roku stacjonarnych studiów I stopnia lub jednolitych 

magisterskich realizowanych w polskich publicznych uczelniach 

akademickich. 

Aby zgłosić swoją kandydaturę, należy od 7 lipca 2023 r. do 

18 sierpnia 2023 r. (do godz. 16:00) wypełnić wniosek on-line na 

stronie www.stypendia-pomostowe.pl, a następnie wydrukowa-

ny i podpisany wniosek wraz z załącznikami zgodnymi z wydruko-

waną z systemu listą załączników przekazać do Oddziału KOWR 

w Poznaniu, ul. Fredry 12.

Po 28 sierpnia 2023 r. wnioski nie będą przyjmowane.

W sprawach wątpliwych dotyczących stypendiów należy kon-

taktować się z pracownikiem Oddziału Terenowego KOWR 

w Poznaniu, Sylwią Stawujak (tel. 61/85 60 740).

Regulamin przyznawania i przekazywania stypendiów dla stu-

dentów w ramach XXII edycji Programu Stypendiów Pomosto-

wych w roku akademickim 2023/2024 dostępny jest na  stronie 

stypendia-pomostowe.pl

Weronika Saukens 

4. Ścieżka pieszo-rowerowa Sława Wlkp.-Rejowiec. Posiada-
my już decyzję środowiskową, po wykonaniu dokumentacji 
budowa ścieżki, tak jak powyżej zostanie finansowana z ZIT. 

Należy w tym momencie podkreślić, że przedstawiony wy-

żej stan zaawansowania realizacji  Skockiej Ścieżki Rowero-

wej jest efektem ponad sześcioletnich prac przygotowaw-

czych, negocjacji z PKP PLK S.A. oraz WZDW w Poznaniu oraz 

prac planistycznych.

Z inicjatywy Urzędu Marszałkowskiego Województwa Wiel-

kopolskiego zmierzającego, wspólnie z PKP PLK SA, do moder-

nizacji linii kolejowej nr 356, gmina Skoki przejęła  od PKP S.A. 

budynki dworcowe w Skokach, Roszkowie i Sławie Wlkp. Jednym 

z warunków przejęcia zdegradowanej substancji byłych dwor-

ców, który przedstawiono w trakcie negocjacji z przedstawicie-

lami PKP PLK było przekazanie pod ścieżki pieszo-rowerowe 

dodatkowych gruntów pomiędzy torami kolejowymi, a drogą wo-

jewódzką nr 196.

Realizując wynegocjowane ustalenia PKP PLK S.A.  dokonało 

podziału gruntów pod torami kolejowymi, wydzielając między in-

nymi działki na trasie Roszkowo-Skoki-Sława Wlkp. W 2017 roku 

przeniesiono aktem notarialnym na Gminę Skoki prawo użytko-

wania wieczystego dla wydzielonych działek w celu realizacji za-

dań własnych Gminy w dziedzinie transportu.

W ramach prac przygotowawczych do budowy ścieżki rowero-

wej, Rada Miejska Gminy Skoki podjęła 25 lutego 2016 r. uchwa-

łę o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospo-

darowania przestrzennego dla obszaru wokół stacji kolejowej 

w Sławie Wlkp. i wzdłuż fragmentu linii kolejowej nr 356 Sława 

Wlkp. – Skoki – Roszkowo. 

W wyniku w/w prac planistycznych 29.08.2019 r. Rada Miej-

ska Gminy Skoki zatwierdziła miejscowy plan zagospodarowa-

nia przestrzennego dla obszaru wokół stacji kolejowej w Sła-

wie Wielkopolskiej i wzdłuż fragmentu linii kolejowej nr 356 

w Skokach.

Jeśli do końca przebrniemy przez skomplikowaną drogę legi-

slacyjną pozostaje jeszcze zdobycie środków zewnętrznych na 

zrealizowanie Skockiej Ścieżki Rowerowej. Przy obecnych ce-

nach szacujemy całość na bliski 20 milionów złotych, co stano-

wi ok. dwukrotność rocznego budżetu na wszystkie inwestycje 

gminne. 

Artur Nowakowski 
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Okres letni to kumulacja 
inwestycji 

Na ulicy Polnej w Skokach dobiegły końca prace ziemne 
związane z wykonaniem drogi technologicznej, umożliwiają-
cej budowę mostu. 

Po wcześniejszym wbiciu przy rzece pali żelbetowych, stano-
wiących fundament pośredni pod budowę mostu, nastąpił mon-
taż konstrukcji mostu z blachy falistej. W dalszej kolejności na-
stąpi obsypanie mostu kruszywem. Ostatnim etapem prac będzie 
wykonanie nasypów przeciążeniowych z mas ziemnych, które 
ustabilizują grunt w pobliżu dojazdu do mostu.

Planowane zakończenie prac objętych I etapem robót nastąpi 
w listopadzie tego roku.

 W Sławicy na ulicach Ukośnej, Prostej, Brzezińskiej, Sło-
necznej, Trzcinowej, Plażowej, Wiejskiej i części Gackiej kon-
tynuowane są prace związane z budową oświetlenia drogowe-
go. 

Zadanie wykonuje Przedsiębiorstwo ELTRANS z Gniezna. 
Koszt montażu 74 energooszczędnych opraw oświetleniowych 
to 411 9374,75 zł. Zapalenie nowych lamp uzależnione jest od 
terminu montażu licznika energii przez przedsiębiorstwo energe-
tyczne, ale mamy nadzieje, że nastąpi jeszcze pod koniec wakacji.

Zakład Elektro-Tele z miejscowości Dalki k. Gniezna roz-
począł prace ziemno–montażowe związane z budową oświe-
tlenia drogowego, składającego się z 67 energooszczędnych 
opraw oświetleniowych w Sławie Wlkp.-Osiedle na ulicach: 
Żółtej, Fioletowej, Niebieskiej i Zielonej. Zgodnie z warunkami 
przetargu wykonawca ma wyznaczone 120 dni licząc od zawarcia 
umowy na wykonanie zadania którego koszt wyniesie 383 206,50 zł. 

Na ulicy Mickiewicza, Sienkiewicza i Słowackiego trwają 
prace związane z budową chodników z kostki betonowej. 

Zadanie wykonuje Przedsiębiorstwo ANMAK z Rogoźna za kwo-
tę 477 877,15 zł. Zakresem robót jest ułożenie ok. 1 500 m2 chod-
ników w pasach drogowych, pomiędzy nawierzchnią bitumiczną 
drogi a ogrodzeniami posesji. Zakończenie robót winno nastąpić 
do końca wakacji.

Kolejne przeprowadzone postępowanie przetargowe wyłoni-
ło wykonawcę budowy chodnika w Rościnnie. Będzie to kolejny 
etap budowy ciągu pieszego z kostki betonowej wzdłuż drogi na 
długości ok. 700 m w kierunku miejscowości Grzybowo. Na ogło-
szony przetarg zostało złożonych 5 ofert. Najtańsza oferta złożo-
na przez Zakład Instalacji Sanitarnych z Bliżyc, została wyceniona 
na kwotę 570 034,46 zł a najdroższa na 759 859,19 zł. Rozpoczę-
cie prac nastąpi pod koniec wakacji, a ich zakończenie planowane 
jest w listopadzie br.

Ostatnie przeprowadzone postępowanie pozwoliło wybrać 
wykonawcę remontu drogi gminnej z Ignacewa w kierunku Sta-
wian. Przyznana dotacja w kwocie 100 000,00 zł, ze środków fun-
duszu leśnego Nadleśnictwa Durowo i wkład własny Gminy Skoki 
w wysokości 50 000,00 zł pozwoli na wyremontowanie odcinka 
drogi o długości ok. 1 600 m. Remont drogi ma na celu poprawie-
nie jej użytkowania przez lokalną społeczność oraz umożliwienie 
przejazdu pojazdów, świadczących usługi na rzecz gospodarki le-
śnej na terenie administrowanym przez Nadleśnictwo Durowo. 
Ogłoszony przetarg cieszył się dużym zainteresowaniem przez 
potencjalnych wykonawców. Zostało złożonych 6 ofert. Najtań-
sza z nich złożona przez firmą Garden Bruk Bogdan Ogórkiewicz 
ze Skoków, proponowała utwardzenie kruszywem nawierzchni 
drogi o grubości 15 cm i szerokości 3 m za kwotę 90,91 zł/mb dro-
gi. Najdroższa oferta zawierała cenę 136,20 zł/mb drogi.

Zakończenie prac remontowych winno nastąpić do końca sierp-
nia br. 

Adam Zdanowski
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Stypendia i zasiłki szkolne
Referat Oświaty przypomina, iż uczniom zamieszkałym na 

terenie miasta i gminy Skoki przysługuje pomoc materialna 
w formie stypendium i zasiłku szkolnego.

Stypendium szkolne przysługuje uczniom znajdującym się 
w trudnej sytuacji materialnej wynikającej z niskich dochodów 
w rodzinie (miesięczny dochód na 1 osobę w rodzinie nie może 
przekroczyć kwoty 600,00 zł netto). W przypadku osób prowa-
dzących gospodarstwo rolne, wysokość dochodu z 1 ha przelicze-
niowego wynosi 345 zł.

Wnioski o przyznanie stypendium szkolnego należy złożyć 
w Urzędzie Miasta i Gminy Skoki w terminie do 15 września 2023 
roku. 

Jeżeli chodzi o zasiłek szkolny to może być on przyznany 
uczniowi znajdującemu się przejściowo w trudnej sytuacji mate-
rialnej z powodu zdarzenia losowego. Ten rodzaj pomocy mate-
rialnej może być przyznany raz lub kilka razy w roku, niezależnie 
od otrzymywanego stypendium szkolnego. Zdarzenie losowe to 
zjawisko zewnętrzne w stosunku do uprawnionego, którego nie 
można było przewidzieć ani mu przeciwdziałać (np. klęska ży-
wiołowa, śmierć lub choroba w rodzinie ucznia). Wnioski o przy-
znanie zasiłku szkolnego składa się w terminie nie dłuższym niż 
2 miesiące od wystąpienia zdarzenia uzasadniającego przyznanie 
tego zasiłku.

Zachęcamy do skorzystania z tych form pomocy przez osoby 
uprawnione.

Beata Nowak-Szmyra

Trwają prace w budynku 
byłego dworca PKP w Sławie 
Wielkopolskiej

1 marca 2023 roku pomiędzy Biblioteką Publiczną Miasta 
i Gminy w Skokach a Województwem Wielkopolskim została 
zawarta umowa o dofinansowaniu projektu pn.: „Przebudowa 
i zmiana przeznaczenia pomieszczeń parteru budynku byłego 
dworca PKP w Sławie Wielkopolskiej, gm. Skoki na cele społecz-
no-kulturalne”. 

Operacja dotyczy przebudowy i zmiany przeznaczenia po-
mieszczeń parteru budynku byłego dworca PKP położonego 
w Sławie Wielkopolskiej. W wyniku realizacji operacji powstanie 
ogólnodostępna przestrzeń, którą lokalna społeczność, pod pie-
czą Biblioteki Publicznej w Skokach, będzie mogła wykorzystywać  
w celach społeczno-kulturalnych. Dofinansowanie do prac bu-
dowlanych, zgodnie z umową, wynosi 150 tys. zł.

12 kwietnia br., w wyniku przeprowadzonego postępowania 
o udzielenie zamówienia publicznego, podpisano umowę z wyko-
nawcą robót budowlanych o wartości 334 500,21 zł.

Prace w budynku byłego dworca obejmują:

1. Prace budowlano-remontowe:
• wykonanie rozbiórek ścian wewnętrznych, wykucie nowego 

otworu pod drzwi wejściowe, rozebranie posadzek i podłóg 

drewnianych, rozebranie okładzin ściennych z płytek cera-
micznych, demontaż okładzin z płyt g-k i rozbiórkę rampy 
zewnętrznej wraz z wywozem i utylizacją materiałów roz-
biórkowych;

• wymurowanie nowych ścianek działowych i zamurowanie 
otworów po zdemontowanej stolarce;

• wykonanie nowych posadzek cementowych wraz z izolacja-
mi przeciwwilgociowymi i termicznymi oraz montaż nowych 
podłóg ceramicznych;

• montaż sufitów podwieszanych;
• wykonanie nowych tynków cementowo-wapiennych wraz 

z gładziami gipsowymi i dwukrotnym malowaniem ścian we-
wnątrz budynku;

• wymiana stolarki drzwiowej oraz okiennej wraz z montażem 
nowych drzwi zewnętrznych;

• wykonanie nowych schodów zewnętrznych;
• wykonanie okładzin ceramicznych ścian pomieszczeń mo-

krych: węzła sanitarnego, kotłowni i wnęki aneksu kuchen-
nego.

2. Instalacje sanitarne: wodno-kanalizacyjną i centralnego 
ogrzewania obejmujące:

• wykonanie nowego przyłącza kanalizacji sanitarnej do ist-
niejącego zbiornika na ścieki wraz z demontażem i ponow-
nym ułożeniem nawierzchni placu z kostki betonowej

• demontaż starej instalacji wodno-kanalizacyjnej;
• wykonanie wewnętrznej instalacji wodno-kanalizacyjnej 

wraz z podejściami pod przybory sanitarne;
• montaż nowych przyborów sanitarnych;
• montaż technologii kotłowni; 
• wykonanie nowej instalacji centralnego ogrzewania wraz 

z grzejnikami;
• wykonanie instalacji wentylacyjnej. 

3. Instalacje elektryczne obejmujące:
• demontaż starych instalacji elektrycznych;
• wykonanie nowej instalacji oświetleniowej;
• wykonanie nowej instalacji siłowej;
• montaż tablic rozdzielczych wraz z wewnętrznymi liniami 

zasilającymi;
• montaż instalacji okablowania strukturalnego;
• montaż linii zasilającej.
Zakończenie robót budowlanych nastąpi w lipcu 2023 roku. 



Inwestycje 
w obiektach gminnych 

Modernizacja ogrodzenia placu zabaw w Jabłkowie

Dzięki wykonaniu modernizacji ogrodzenia - oddzielono teren 
przy szkole podstawowej w Jabłkowie od przylegającego placu 
zabaw; dzięki temu teren placu zabaw jest ogólnodostępny rów-
nież po zakończeniu zajęć lekcyjnych w szkole.

Wymieniono panele ogrodzeniowe, wstawiono dwie furtki, 
konieczna była również zmiana rozmieszczenia poszczególnych 
urządzeń.

Całość zadania wyniosła 19 843,59 zł.

Remont dachu biesiadnika w Łosińcu

W związku z wystąpieniem przecieków na dachu budynku re-
kreacyjno-biesiadnego w Łosińcu wykonano remont polegający 
na: 

- oczyszczeniu gontów z mchu w celu przygotowania do malo-
wania, 

Urząd

Operacja realizowana w ramach działania „Realizacja lokal-
nych strategii rozwoju kierowanych przez społeczność” ob-
jętego Priorytet 4. „Zwiększenie zatrudnienia i spójności te-
rytorialnej” objętego Programem Operacyjnym „Rybactwo 
i Morze”

Monika Cytlak 
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- dwukrotnym pokryciu dachu specjalną farbą uszczelniającą,
- uszczelnieniu komina oraz opierzenia.

Całość zadania wyniosła: 6 491,94 zł.

Klimatyzacja w świetlicy w Pawłowie Skockim

W czerwcu wykonano modernizację świetlicy w Pawłowie 
Skockim polegającą na montażu klimatyzatorów z funkcją grza-
nia. Zamontowano jednostkę zewnętrzną oraz jednostkę we-
wnętrzną kasetonową wraz z niezbędną instalacją. Mamy nadzie-
ję, że ta inwestycja poprawi atrakcyjność świetlicy i spowoduje 
wzrost zainteresowania wynajmem lokalu.

Całość zadania wyniosła: 13 660,00 zł.
Kinga Pilna

W Bliżycach przy stawie 
powstanie nowe miejsce 
rekreacji

7 czerwca została zawarta umowa pomiędzy Gminą Skoki 
a Województwem Wielkopolskim o przyznaniu Gminie Skoki 
pomocy finansowej w kwocie 45 021,00 zł na realizację ope-
racji pn.: „Zagospodarowanie w celach rekreacyjnych terenu 
przy stawie retencyjnym w Bliżycach, gm. Skoki w ramach od-
budowy stawu”.

Pomoc finansowa stanowi środki Unii Europejskiej w ramach 
poddziałania „Wsparcie na wdrażanie operacji w ramach strate-
gii rozwoju lokalnego kierowanego przez społeczność” w ramach 
działania „Wsparcie dla rozwoju lokalnego w ramach inicjatywy 
LEADER’ objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na 
lata 2014-2020.

Zadanie polega na zagospodarowaniu części działki nr ew. 74 
w Bliżycach, zlokalizowanej przy stawie retencyjnym na ogólno-
dostępne miejsca rekreacyjne, z którego korzystać będzie mogła 
lokalna społeczność.

W ramach zadania wykonane zostanie:
- miejsce na ognisko z kamienia łamanego;
- utwardzona ścieżka, przy której zamontowana zostanie tabli-

ca edukacyjna oraz ławki;
- rozbiórka istniejącego starego ogrodzenia z siatki i wykonanie 

nowego ogrodzenia panelowego obejmującego tworzone miejsce 
rekreacyjne oraz staw retencyjny zlokalizowany na sąsiedniej 
działce.

Staw zostanie odbudowany, przy czym koszty odbudowy sta-
nowią koszt niekwalifikowany projektu. Szacowany całkowity 
koszt inwestycji to 182 778,38 zł, w tym koszty kwalifikowane to 
70 755,61 zł. 

Monika Cytlak



Do placu zabaw 
w Potrzanowie coraz bliżej

12 lipca w Kłodzinie, podczas wizyty Wicemarszałka Wo-
jewództwa Wielkopolskiego Krzysztofa Grabowskiego, bur-
mistrz Tadeusz Kłos i Skarbnik Gminy Anna Kałek-Witucka 
podpisali umowę o przyznaniu pomocy na Budowę Otwartej 
Strefy Aktywności przy ul. Szkolnej w Potrzanowie. 

Było to bardzo wyczekiwane wydarzenie. Przedłużająca się 
ocena wniosku o dofinansowanie blokowała realizację tej inwe-
stycji. Teraz, gdy umowa jest podpisana a postępowanie wyboru 
wykonawcy robót budowlanych jest już w fazie końcowej, może-
my oczekiwać, że w najbliższym czasie w Potrzanowie powstanie 
nowoczesny plac zabaw z ogrodzeniem. Dofinansowanie dla za-
dania wynosi 137 514,00 zł.

Obiekt będzie wyposażony w zjazd linowy, urządzenie spraw-
nościowe, duży zestaw zabawowy, huśtawkę wahadłową podwój-
ną z siedziskiem „kubełkowym” i standardowym typu „deska”, 
bujak sprężynowy, ławki, stojak na rowery, kosz na śmieci oraz re-
gulamin dla użytkowników placu zabaw.

Budowa placu zabaw jest jednak dopiero pierwszym etapem 
realizacji całego dofinansowanego zadania. Drugi etap to budowa 
siłowni zewnętrznej oraz dostawa i montaż stołu do gry w szachy 
i stołu do gry w chińczyka, którego realizacja planowana jest jesz-
cze w tym roku. Oba etapy utworzą Otwartą Strefę Aktywności 
w Potrzanowie.

18 lipca podpisano natomiast umowę z przedstawicielem firmy 
Grupa Hydro Sp. z o.o. Sp. k z Mosiny którą będzie wykonawcą 
placu zabaw w Potrzanowie

Monika Cytlak

Dotacje do odnawialnych 
źródeł energii 

Kolejny rok z rzędu Gmina Skoki prowadziła program do-
tacji celowej na zakup i montaż odnawialnych źródeł energii. 
Niezmiennie właściciele nieruchomości mogli uzyskać z bu-
dżetu gminy 4 tys. zł, jednak nie więcej niż 100 proc. wartości 
poniesionych i udokumentowanych kosztów. 

Z dofinansowania skorzystało dziesięciu właścicieli nierucho-
mości: sześciu z terenu gminy (z miejscowości: Kakulin, Bliżyce, 
Potrzanowo i Sława Wielkopolska) oraz czterech z miasta Skoki. 
Podobnie jak w latach ubiegłych najbardziej popularne były ukła-
dy kolektorów słonecznych do ogrzewania ciepłej wody użytko-
wej, których zainstalowano aż sześć. Pozostali właściciele nieru-
chomości zdecydowali się na montaż paneli fotowoltaicznych. 

Z kolejnym naborem wniosków ruszamy z początkiem stycz-
nia 2024 roku. Zgodnie z zapisami uchwały nr VII/56/2019 Rady 
Miejskiej Gminy Skoki z 9 maja 2019 roku w sprawie zasad, try-
bu udzielania oraz rozliczania dotacji celowej na zakup i montaż 
odnawialnych źródeł energii dofinansowanie można uzyskać na: 
ogniwa fotowoltaiczne, kolektory słoneczne, pompy ciepła, mini 
elektrownie wodne. 

Pamiętajmy o korzyściach wynikających z montażu odnawial-
nych źródeł energii:

• nie emitują do środowiska szkodliwych produktów spalania, 
dzięki czemu nie przyczyniają się do zanieczyszczenia powie-
trza, 

• wykorzystują darmową i praktycznie nieskończoną odna-
wialną energię ze słońca, wody czy wiatru,

• pozwalają znacząco zmniejszyć rachunki za prąd czy wodę,
• instalacje fotowoltaiczne czy pompy ciepła pracują automa-

tycznie, dzięki czemu oszczędzają czas domowników,
• cechuje je wysoka wydajność, jeśli zestawić odnawialne źró-

dła energii z tradycyjnymi paliwami, 
• większość instalacji wykorzystujących OZE ma długoletnią 

gwarancję.

Aleksandra Frankowska
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Pożegnanie ze szkołą

W piątek 23 czerwca 2023 roku w Szkole Podstawowej im. Adama Mickiewicza w Skokach odbyło się uroczyste zakończenie roku 
szkolnego 2022/2023. 

Przewodnicząca szkoły Zuzanna Tyll przywitała zaproszonych gości: Burmistrza Miasta i Gminy Skoki Tadeusza Kłosa, przewodniczące-
go Rady Miejskiej Zbigniewa Kujawę, Sekretarza Gminy Blankę Gaździak, przewodniczącą Rady Rodziców Paulinę Serbę, ks. prob. Karola 
Kaczora, dyrekcję szkoły, nauczycieli, absolwentów i licznie przybyłych rodziców.

Uroczystość rozpoczęła się wprowadzeniem sztandaru szkoły i odśpiewaniem hymnu narodowego, a następnie przekazaniem sztandaru 
uczniom klasy siódmej.

Podczas akademii głos zabrał dyrektor szkoły Wiesław Berendt 
oraz Burmistrz Miasta i Gminy Tadeusz Kłos. Absolwentom i ich ro-
dzicom wręczono listy gratulacyjne, natomiast świadectwa tym 
wszystkim uczniom, którzy z wyróżnieniem ukończyli szkołę podsta-
wową. Listy gratulacyjne otrzymali: Maja Deminiak, Mikołaj Demi-
niak, Alicja Szymaś, Julia Fredrych, Zuzanna Tyll, Paulina Dziurka, 
Nikola Kłosowska, Laura Michałek, Zuzanna Sznajder, Nicole Ró-
żewicz, Antonina Abramowicz, Anastazja Balcer, Karolina Bejma, 
Jeremiasz Burzyński, Marceli Jarzębowski, Szymon Kmieć, Zu-
zanna Ludzkowska, Martyna Siwakowska. Natomiast świadectwa 
z wyróżnieniem, oprócz wyżej wymienionych, z rąk dyrektora szkoły 
odebrali: Joanna Korzonek, Natasza Widzińska, Adrianna Heigen-
barth, Maja Nowak, Dominik Skrocki, Marta Dolatowska, Marcin 
Kruczek, Marianna Korczak, Dobromir Przywarty, Maria Korżak, 
Jakub Dobrochowski.

Na zakończenie ósmoklasiści żegnając się ze szkołą we wzruszają-
cych słowach podziękowali dyrekcji oraz swoim nauczycielom.

Wioleta Grzegorzewska

SZKOŁA PODSTAWOWA

Oświata



13

Z dobrymi manierami na ty
Mijający rok szkolny 2022/23 obfitował w naszej szkole 

w wiele działań, które dotyczyły nauki i przestrzegania zasad 
savoir-vivre'u, ujętych w projekcie edukacyjnym „Dobre ma-
niery przełamują bariery”. 

Nasze działania podsumowaliśmy 21 czerwca organizując 
szkolny dzień profilaktyki. Dobre wychowanie jest podstawą 
naszego codziennego życia, czyni z nas kulturalnych ludzi, bu-
dzących sympatię i szacunek. Savoir-vivre to znajomość obo-
wiązujących zwyczajów, form towarzyskich i reguł grzeczności 
obowiązujących w danej grupie. Kindersztuba powinna być wpa-
jana od dzieciństwa. 

Najważniejszym miejscem, w którym dzieci kształtują dobre 
obyczaje, jest dom rodzinny. To rodzice odgrywają tu pierwszo-
planową rolę, a w tej pracy rodziców wspiera szkoła poprzez 
wzbogacanie wiedzy i umiejętności dzieci z zakresu savoir-vi-
vre’u. Zasady te są uwarunkowane kulturowo, a więc znacząco 
różnią się od siebie w zależności od regionu świata. Znajomość 
zasad savoir-vivre jest jednym z wyznaczników kultury osobi-
stej człowieka. Wiele sytuacji wymaga od nas odpowiedniego za-

Z ŻYCIA PRZEDSZKOLI I SZKÓŁ 
STOWARZYSZENIA EDUKACYJNEGO TĘCZA

chowania, dlatego warto znać przynajmniej podstawowe zasady 
savoir-vivre’u, żeby wiedzieć, co należy, a czego nie należy robić 
i mówić. Czy jesteśmy w pracy, w szkole czy w domu, dobre ma-
niery pomagają nam w relacjach z innymi. Ich lekceważenie obra-
ca się przeciwko człowiekowi. Życzliwość dla ludzi, uprzejmość, 
dyskrecja, odpowiedzialność – te nienaganne formy powinny być 
naszymi nawykami.

Wśród wspólnych działań znalazło się m.in. czytanie tematycz-
nych książek, oglądanie filmików, warsztaty z zakresu nakrywa-
nia do stołu, spożywania posiłków, zachowania się w różnych 
miejscach i ubrania do konkretnej uroczystości czy spotkania. 
Uczniowie uczyli się składania serwetek, odgrywali scenki jak 
zachować się w konkretnej sytuacji, rozwiązywali testy i zadania 
ze znajomości zasad savoir-vivre’u. Organizując systematycznie 
klasowe imprezy uczyli się organizowania uroczystości urodzi-
nowych i przyjmowania gości oraz podejmowali próby asertyw-
nego zachowania i rozwiązywania pojawiających się konfliktów 
i sporów. 

Bardzo dziękuję wszystkim uczniom, wychowawcom i na-
uczycielom, którzy aktywnie uczestniczyli w realizacji projektu 
i Szkolnym Dniu Profilaktyki. Mamy nadzieję, że wdrożony pro-
gram wzbogaci wiedzę i umiejętności uczniów z zakresu savoir-
-vivre’u, będzie sprzyjać rozwijaniu dobrych wzorców zachowań, 
a uzyskane efekty pracy przyniosą satysfakcję, przyczyniając się 
do podniesienia jakości pracy szkoły.

Joanna Tomczak



14

Żegnaj przedszkole, 
witajcie wakacje!

We wtorek 20 czerwca przedszkolaki z Rejowca uroczyście skończyły rok nauki. Podczas przygotowanej akademii pożegnaliśmy 
starszaków. Specjalnie na tę okazję zaprosiliśmy dyrekcję, kierownictwo szkoły, rodziców.

Przedszkole Publiczne „Tęczowa Łąka” w Jabłkowie oddział w Rejowcu

Przedszkolaki w słowach wielu wierszy oraz piosenek podziękowały swoim paniom i wszystkim pracownikom przedszkola za trud włożony 
w ich rozwój, wychowanie oraz za wszystkie miłe chwile spędzone w przedszkolu. W trakcie programu artystycznego recytowały wiersze, 
śpiewały piosenki, zaprezentowały tańce, między innymi tradycyjnego Poloneza. Jak zawsze były to dla nas wszystkich bardzo ważne 
i wzruszające chwile. Pani dyrektor przedszkola złożyła podziękowania wszystkim rodzicom za wspaniałą współpracę i pomoc w realizacji 
różnych przedsięwzięć. Po uroczystości Rada Rodziców Przedszkola zaprosiła wszystkich na festyn.

Dziękujemy wszystkim Rodzicom, którzy przyczynili się do zorganizowania festynu.
Dziękujemy za fotorelację @Meyer Fotografia.

Oświata



Lato pełne słońca
Muzycznie, w pełnym słońcu, powitaliśmy lato w Skokach. Jako miejsce imprezy już kilka lat temu wybraliśmy targowisko. Idealnie 

wkomponowane w klimat miasta zachwyciło mieszkańców i turystów. 

Na podestach estrady zaprezentowali się najpierw znani i lubiani skoccy artyści, następnie równie rozpoznawalni przyjezdni muzycy. Naj-
młodszych (tych, z uwagi na bardzo wysoką temperaturę powietrza, było niewielu) rozbawił duet Roco i Colino. Miejsca siedzące wkrótce za-
pełnili fani Grupy Artystycznej Skoczki i Skoczki Street Beat. Dziewczęta i chłopiec zaśpiewali najnowszy repertuar i zatańczyli wypracowane 
przez rok układy, wywołując gromkie brawa wśród widowni. Przypomnijmy, że od powstania zespołu minęło w tym roku już 30 lat! Nie tylko 
Skoczki cieszą się niezmienną popularnością. Nowego ducha tchnął Mateusz Doniec w Emerycki Zespół Śpiewaczy Harfa. Po odejściu An-
toniego Wiśniewskiego bardzo trudno było się grupie „podnieść”. Absolwent Akademii Muzycznej, znakomity akordeonista Mateusz, zbu-
dował superwięź i zapoczątkował nowy repertuar. Podczas imprezy seniorzy zaśpiewali po góralsku. Umiejętności skoczan docenił Tadeusz 
Kłos, Burmistrz Miasta i Gminy Skoki, który aż trzykrotnie dziękował ze sceny utalentowanej młodzieży i zdolnym seniorom. 

Dalej impreza już tylko się rozkręcała. Przybywało uczestników, a wśród nich miłośników śląskiej biesiady, fanów niezapomnianych prze-
bojów grupy „Universe”, zainteresowanych graniem disco polo i entuzjastów muzyki klubowej. Wrażenie nieziemskie stworzył rozświetlony 
LED’ami, wysoki do pierwszego piętra, Robot. Była piana do kąpieli, kurtyna zraszająca, animacje, malowanie tatuaży, balony, zabawki, jedze-
nie i schłodzone napoje. 
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Całość, jak zawsze rewelacyjnie, z przytupem i smykałką do antenowych wejść na żywo, poprowadził Piotr Wiśniewski Show.
Bawiliście się przednio, odnotowano zaledwie kilka drobnych konfliktów, przeważyła znakomita zabawa. Dziękujemy za nią i do następne-

go razu. 
Organizatorki z Biblioteki Publicznej Miasta i Gminy w Skokach. 

Fot. Kinga Lubawa, F. Szklennik



Książka jest jak ogród
Pod tytułowym hasłem przebiegał tegoroczny XXII Ogólno-

polski Tydzień Czytania Dzieciom, który w skockiej książnicy 
trwał od 12 do 17 czerwca. 

Biblioteka w Skokach włącza się w obchody Tygodnia Czytania 
już dziewiąty raz. Pierwszy raz miało to miejsce w roku 2012. 

Zgodnie z sugestią Fundacji ABC Cała Polska Czyta Dzieciom, 
w tym roku do głośnego czytania wybrane zostały książki, które 
rozbudzają dziecięcą wyobraźnię, umożliwiają przeniesienie się 
do krainy fantazji oraz przygód niezwykłych bohaterów, a tak-
że książki, które są źródłem wiedzy o emocjach, postawach ludzi 
i życiowych wartościach.

Inauguracja Tygodnia Czytania w skockiej Bibliotece odby-
ła się 12 czerwca, podczas spotkań najmłodszych dzieci należą-
cych do dwóch grup skockich maluszków noszących nazwę PRZY-
STAŃ MALUCHA. To oni pod czujnym okiem instruktorki Anny 
Wieczorek po wysłuchaniu wiersza autorstwa Zbigniewa Ba-
ryły pt. „Wiosenna łąka” i wykonaniu tańca pszczół zabrały się 
do namalowania łąki oraz do zrobienia sensorycznych ścieżek 
z prawdziwych roślin. Natomiast poniedziałkowe popołudnie to 
czas robienia domków dla wróżek z mas plastycznych, tj. glina sa-
moutwardzalna, masa solna oraz glina rzeźbiarska. Inspiracją do 
tworzenia tego typu domków stało się opowiadanie Isabelli Ma-
zzanti pt. „Wróżkowy ogród”, a pomysłodawczynią ich wykonania 
była opiekunka grup plastycznych Anna Wieczorek. 

W poniedziałkowe popołudnie do Tygodnia Czytania włączyły 
się również dzieci uczęszczające na zajęcia z zumby. To one za-
początkowały Zumbowe Pikniki Pod Chmurką. Owe pikniki od-
bywały się jeszcze we wtorkowe i środowe popołudnia. W czasie 
nich instruktor Beata Druciarek czytała dzieciom opowiadanie 
o przygodach Czerwonej Biedronki, która ratowała Błękitnego 
Podróżnika oraz nauczyła je „Kwiatowego tańca.”
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We wtorkowe popołudnie, 13 czerwca, miały miejsce również 
anglojęzyczne zabawy przybliżające nazewnictwo oraz zapachy 
roślin kwitnących wokół nas. A wszystko to dzięki spotkaniu z bi-
blioteczną lektorką języka angielskiego i instagramową CoJaPlo-
tę w jednym, panią Zuzanną Kozdebą. Zajęcia odbyły się pod ha-
słem: Time to Bloom, czyli: Pora zakwitnąć! I przyniosły one wiele 
radości i zadowolenia nie tylko małym uczestnikom. 

Czwartkowe popołudnie upłynęło natomiast pod znakiem bez-
pieczeństwa nad wodą. Tego dnia skocką książnicę odwiedziła 
Natalia Koperska, która przybliżyła młodym skoczanom zasady 
bezpiecznych zabaw na kąpielisku, a także pracę ratownika wod-
nego i jego ekwipunek. Szczególną uwagę poświęciła 10 przyka-
zaniom, mówiącym o tym, jak być bezpiecznym nad wodą oraz 
telefonom alarmowym, których znajomość może uratować nie-
jedno życie.

W piątek 16 czerwca dzieci, rodzice oraz dziadkowie mieli oka-
zję dowiedzieć się dlaczego zwykłej krowie zawdzięczamy zdro-
wie? A wszystko to za sprawą serii bajek ekologicznych, jakie to-
warzyszą młodym skoczanom od kilku miesięcy, a ich bohaterami 
są Kaktus i Mały, dociekliwi młodzieńcy szukający odpowiedzi na 
nurtujące wszystkich pytania oraz rozwiązujący codzienne pro-
blemy z dziedziny ekologii i ochrony środowiska. Tym razem pró-
bowali oni rozwikłać zagadkę: Jak to naprawdę jest ze zdrową 
żywnością i gdzie się ją wytwarza i produkuje? I dlaczego twaro-
żek ze śniadaniowego stołu jest tak wartościowy i zdrowy? Po-
mogła im w tym Małgorzata Błażejewska, która opowiedziała 
nie tylko o hodowli krów dawniej i dziś, ale również pokazała jak 
w domowych warunkach można zrobić ser podpuszkowy. Uczest-
nicy spotkania mieli okazję, oprócz sera, skosztować również ser-
watki. Dowiedzieli się oni także jak długo żyją krowy oraz że są 
one inteligentne, że posiadają wspomnienia, i że krowy pamiętają 
swoje imię. 

Sobotnie przedpołudnie 17 czerwca to spotkanie z lokalnym 
ornitologiem Hubertem Czarneckim i spacer po lesie. Podczas 
leśnej przechadzki zarówno dzieci, jak i ich rodzice mieli okazję 
sprawdzić budki lęgowe wykonane przez uczestników podczas 
jednego z wcześniejszych spotkań i umieszczone w okolicy bi-
blioteki. Spacer poprzedziło czytanie wiersza Juliana Tuwima pt. 
„Ptasie radio”. Uczestnicy spotkania, oprócz mile spędzonego cza-
su, zdobyli jeszcze unikalną wiedzę o życiu i zwyczajach ptaków, 
o której nie piszą w żadnych podręcznikach. 

Tydzień Czytania w skockiej Bibliotece to czas spotkań z cie-
kawymi osobami mającymi interesujące hobby. Skoczanie, bo 
o nich mowa, potrafią swoją życiową pasją zarazić nie tylko tych 
najmłodszych, ale również ich rodziców i dziadków, co widoczne 
było podczas zajęć. 



W Sudeckiej Krainie
Lato z Biblioteką Publiczną rozpoczęło się wkrótce po rozdaniu świadectw szkolnych. Wyjechaliśmy na kolonie! 

Było nas 40 dzieci, mama i 5 opiekunów. Wędrowaliśmy, 
zwiedzaliśmy, rozmawialiśmy i zdobywaliśmy wiedzę. Nie-
straszne były dla nas trasy nocą z lampami naftowymi w dło-
niach. Zdobyliśmy Zamek Chojnik, podziwialiśmy skalne 
krajobrazy w czeskim Adrśpachu. Tutaj warto dodać, że Biblio-
koloniści po raz drugi wyjechali poza granice Polski. Bawili-
śmy się w Muzeum Zabawek w Karpaczu. Było również trochę 
spotkań bardziej naukowych. Tak, tak! Wyposażyliśmy naszą 
apteczkę pierwszej pomocy emocjonalnej w skarby. Były ni-
mi nasze mocne strony, emocje, temperamenty i charaktery. 
W razie potrzeby otwieraliśmy apteczkę i wiedzieliśmy, z któ-
rego skarbu skorzystać. Wiemy, jak spakować plecak na wę-
drówkę, śpiewamy turystyczne piosenki i cieszymy się ze 
wspólnie spędzonego czasu. 

Tekst i fot. Elżbieta Skrzypczak

Wszystkim, którzy przyczynili się do 
przeprowadzenia XXII Ogólnopolskie-
go Tygodnia Czytania Dzieciom w skoc-
kiej książnicy serdecznie dziękujemy. 
Dziękujemy im również za poświęco-
ny czas, przekazaną wiedzę i odkrycie 
przed młodymi życiowych doświadczeń. 
Dziękujemy także tym, którzy zechcieli 
w nim uczestniczyć. Może udało się nam 
zarazić choć niektórych z Was ciekawą 
pasją. Czego sobie i Wam życzymy. Do 
zobaczenia za rok.

Tekst i fot.: Sylwia Popadowska
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Wszystko dopisało
Wspaniała pogoda, drużyny i ryby dopisały podczas trady-

cyjnych wędkarskich zawodów drużynowych o Puchar Bur-
mistrza Miasta i Gminy Skoki rozegranych na Jeziorze Budzi-
szewskim.

Na starcie stanęło 10 trzyosobowych drużyn reprezentują-
cych instytucje i organizacje społeczne nie tylko z terenu mia-
sta i gminy Skoki. Swoją reprezentację wystawiła też rada miej-
ska oraz urząd miasta i gminy. W składzie drużyny radnych łowili: 
Zbigniew Kujawa, Piotr Babrakowski i Łukasz Kubiński. Dru-
żynę pracowników urzędu stanowili: Agata Ruta, Renata Kani-
kowska i Krzysztof Mańka. Swoje drużyny wystawili także: Koło 
PZW Skoki w kategorii seniorów i juniorów, OSP Skoki, Kurkowe 
Bractwo Strzeleckie, Wrak Race, PZW Energetyk, SSR Skoki, SSR 
Troć Skoki, Koło PZW nr 141 Wojnówko, KS Wełna Skoki.

Zawody trwały cztery godziny, po których nastąpiło komisyj-
ne ważenie złowionych ryb, które następnie wróciły do wody. Jak 
wynika z protokołu niektórzy wędkarze mogli się pochwalić poło-
wem ok. 5-9 kg. O wyniku końcowym decydowało podsumowanie 
połowów zawodników jednej drużyny rozstawionych w trzech 
sektorach. 

Sędzią głównym zawodów był Mariusz Kielma, który ogłosił, 
że zwycięzcą zawodów oraz zdobywcą Pucharu Burmistrza zo-
stała drużyna seniorska Koła PZW nr 120 Skoki, w składzie któ-
rej łowili: Hubert Radziński, Henryk Eliński i Mariusz Kaszew-
ski. Ci trzej zawodnicy złowili razem blisko 22 kg ryb, a Hubert 
Radziński uzyskał najlepszy wynik (9,055 kg). Drugie miejsce 
przypadło drużynie SSR Troć Skoki, a trzecie drużynie Koła PZW 
z Wojnówka. Drużyna radnych zajęła 5. miejsce, a pracownicy 
urzędu zamykali stawkę drużyn.

Wręczenia Pucharu oraz nagród dla najlepszych wędkarzy do-
konał burmistrz Tadeusz Kłos, który corocznie odwiedza wędka-
rzy podczas pucharowych zmagań.

Nagrodami w postaci sprzętu wędkarskiego nagrodzono także 
najlepszych zawodników w poszczególnych sektorach. I już trady-
cyjnie, na wszystkich uczestników zawodów czekała pyszna gro-
chówka przygotowana przez gospodarza Koła PZW Karola Neu-
manna.

Wszystkim uczestnikom i zwycięzcom serdecznie gratulujemy!

Franciszek Szklennik
Fot. arch. Koła PZW Skoki

W nocy ryby też biorą
Tradycją Koła PZW nr 120 w Skokach jest rozgrywanie za-

wodów nocnych z użyciem metody spławikowej i gruntowej.
Takie zawody w tym roku zorganizowano z 1 na 2 lipca na Jezio-

rze Budziszewskim, którym skockie koło PZW się opiekuje dbając 
o porządek i swobodny dostęp do stanowisk dla wędkarzy. Trzeba 
przyznać, że uczestnicy mogli być zadowoleni z wyników, a szcze-
gólnie zwycięzca – Jacek Dudek, prezes Koła PZW, który przy 
okazji świętował swoje urodziny.

Jacek Dudek z pucharem dla zwycięzcy
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Kapitan sportowy zawodów Mariusz Kielma ogłosił, że na po-
dium stanęli:

1. miejsce Jacek Dudek (12,64 kg). 2. miejsce Henryk Eliński 
(12,44 kg). 3. miejsce Paweł Dudek (10,86 kg).

Statuetkę za największą rybę zawodów otrzymał Piotr Kon-
rad, który wyholował z wody leszcza o wadze 2,2 kg.

Najlepszym wśród weteranów okazał się Marian Konrad, któ-
ry złowił podczas nocki 7,72 kg, co dało mu 6. miejsce wśród 
wszystkich startujących.

Gratulacje przyjmuje Henryk Eliński

Pierwszy z prawej Paweł Dudek

- Jestem bardzo zadowolony z wyniku i wygranej. Wśród zło-
wionych przeze mnie ryb dominowały leszcze, krąpie, ale trafiały 
się też okazałe płocie – mówi łowiący metodą spławikową Jacek 
Dudek. Wszystkie ryby po zważeniu wróciły do wody.

Franciszek Szklennik

Rocznicowy turniej strzelecki
Z okazji 650. rocznicy powstania parafii pw. św. Mikołaja 

Biskupa w Skokach Kurkowe Bractwo Strzeleckie zorgani-
zowało specjalny turniej.

Turniej rozegrano na strzelnicy brackiej przy ul. Parkowej, 
a patronował mu kapelan bractwa ks. proboszcz Karol Kaczor. 
Zmagania strzelców poprzedzone zostały uroczystym apelem 
i wciągnięciem flagi na maszt oraz odśpiewaniem „Hymnu 
Brackiego”. Otwarcia turnieju dokonał Krzysztof Jachna, prezes 
KBS. Gośćmi bractwa byli m.in.: Tadeusz Kłos – burmistrz miasta 
i gminy oraz Zbigniew Kujawa – przewodniczący rady miejskiej.

W programie turnieju przewidziano strzelanie o wielką tarczę 
jubileuszową 650-lecia parafii, zawody punktowe, strzelanie do 
zapadek, zmagania o puchar abpa Mariana Przykuckiego oraz 
strzelanie do kura.

Ks. Karol Kaczor został podczas ogłaszania wyników uhono-
rowany dyplomem i tarczą jubileuszową „Z okazji 650-lecia pa-
rafii pw. św. Mikołaja Biskupa w Skokach 1373-2023”.

Uczestnicy turnieju mogli uraczyć się przygotowanymi prze-
kąskami i słodkościami.

Wyniki turnieju:
Turniej zapadkowy
1. Mikołaj Koteras. 2. Arkadiusz Andraka. 3. Michał Dura
Turniej w kat. pań
1. Irena Szymaś. 2. Weronika Adamska. 3. Jolanta Dawidziak
Turniej w kat. panów
1. Janusz Król. 2. Michał Dura. 3. Przemysław Bagrowski
Turniej w kat. młodzi strzelcy
1. Szymon Zima. 2. Michalina Stefańska. 3. Fabian Biskup
Turniej o puchar ks. bp. Mariana Przykuckiego
1. Jarosław Adamski. 2. Ks. Karol Kaczor. 3. Stanisław 

Gołembowski
Turniej do tarczy brackiej
1. Krzysztof Przykucki. 2. Jarosław Adamski. 3. Stanisław 

Gołembowski
Turniej o tarczę jubileuszową
1. Arkadiusz Andraka. 2. Artur Cibail. 3. Piotr Zima
Turniej o kura
1. Michał Rosik. 2. Magdalena Zima. 3. Jan Dziurka

Stanisław Grzegorzewski.
Fot. Iwona Migasiewicz
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Geneza książki pt. „650 lat parafii św. Mikołaja Biskupa”
Działające od jesieni 2014 

roku Towarzystwo Miłośni-
ków Miasta Skoki i Ziemi Skoc-
kiej poświęciło dotychczas ko-
ściołowi w Skokach miejsce 
w dwóch swoich publikacjach. 

Pierwszą z nich był wyda-
ny drukiem w 2017 roku cykl 
wykładów popularnonauko-
wych poświęconych miastu Skoki 
z okazji jubileuszu 650. rocznicy lo-
kacji pt. „Skoki. Historia-mieszkań-
cy-przyroda”. Rozdział poświęcony 
naszej parafii opracowała członkini 
Towarzystwa Danuta Kęsik. W dru-
giej pracy zbiorowej z 2018 roku za-
tytułowanej „Skoki i okolice na sześć 
sposobów. Przewodnik tematyczny” 
omówiono i zaproponowano nie tyl-
ko turystom, ale również mieszkań-
com trasę religijną pt. „Nasze świąty-
nie i nasi święci”. 

Rok 2023 – rok pięknego jubile-
uszu 650-lecia erygowania parafii 
był doskonałą okazją do przedsta-
wienia przez członków Towarzystwa 
zarysu jej dziejów. Iwona Migasie-
wicz i Tomasz Sobalak przedstawili 
swój pomysł ks. proboszczowi Karo-
lowi Kaczorowi i uzyskali aprobatę 
oraz pomoc. Do zespołu dołączyła 
jeszcze Dorota Mrozińska i nieco 
później Andrzej Surdyk. 

Autorzy opracowali trzynaście rozdziałów, w których można znaleźć rys historyczny oraz informacje o położeniu, zasięgu i przynależ-
ności parafii, o inwentarzu i zabytkowych obiektach sakralnych a także o krzyżach, kaplicach i figurach znajdujących się na terenie parafii. 
W kolejnych rozdziałach znalazło się miejsce na opis cmentarza i kościoła pomocniczego. Zaprezentowano również statystykę parafialną 
oraz działające na przestrzeni lat bractwa i stowarzyszenia religijne. W publikacji znalazł się także wykaz kapłanów posługujących w na-
szej parafii. Przedstawiono również biogramy księży i sióstr zakonnych związanych ze Skokami jako miejscem urodzenia bądź zamieszka-
nia. W końcowym rozdziale zawarta jest mało znana historia skockiego domu zakonnego sióstr serafitek i ich pięćdziesięcioletnia posługa 
w Skokach. Całość poprzedza wstęp napisany przez księdza proboszcza Karola Kaczora. 

Na uwagę zasługuje elegancka szata graficzna, którą pieczołowicie opracowała Monika Skowrońska-Iwan. Elementy graficzne nawiązu-
ją do rokokowych motywów roślinnych znajdujących się na emporach w prezbiterium, a cała kolorystyka książki utrzymana jest w pastelo-
wych barwach widocznych w wystroju ołtarzy. 

Całości dopełniają unikatowe fotografie z prywatnych archiwów skoczan, a także interesujące, współczesne zdjęcia autorstwa: Kaspra 
Grzegorzewskiego, ks. Karola Kaczora, Hanny Krot, Tomasza Mizgiera i Tomasza Sobalaka. 

Druk tej publikacji w Zakładzie Poligraficznym Tomasza Kędziory był możliwy dzięki jego życzliwości i finansowemu wsparciu Urzędu 
Miasta i Gminy Skoki. Nadmienić należy, że autorzy tekstów, opracowania graficznego, składu, zdjęć oraz korektorzy pracę swoją wykonali 
całkowicie bezinteresownie.

Twórcy książki wyrażają nadzieję, że zostanie ona życzliwie przyjęta i będzie stanowić nie tylko jubileuszową pamiątkę, ale również cieka-
we źródło informacji o parafii pw. św. Mikołaja Biskupa w Skokach dla następnych pokoleń. 

Zarząd TMMSiZS

650 lat
parafii św. Mikołaja Biskupa
w Skokach
Iwona Migasiewicz • Dorota Mrozińska • Tomasz Sobalak • Andrzej Surdyk

Skoki 2023
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Kajakiem po potrzanowskich 
jeziorach

45 kajakarzy plus pies wzięło udział w 1 spływie kajako-
wym po potrzanowskich jeziorach, który odbył się w słonecz-
ną i ciepłą niedzielę 25 czerwca.

Kajakarze wypłynęli z plaży nad Jeziorem Włókna w Potrza-
nowie aby opłynąć 5 z 6 jezior połączonych Kanałem Dzwonow-
skim. Łącznie przepłynięto ok. 8 km po jeziorach: Włókna, Brzeź-
no, Liskówka, Jeziorka i Lipka.

Oprócz samego pływania uczestnicy spływu dowiedzieli się 
o podstawach ratownictwa kajakowego, czyli jak zachować się na 
kajaku na jeziorze podczas niesprzyjających warunków wysokiej 
fali i zagrożenia burzowego. Poznawano także pięknie kwitnącą 
roślinność wodną.

Po spływie uczestnicy spływu dzielili się swoimi wrażeniami 
przy grillu. 

Organizatorzy spływu za pomoc dziękują: sołtysowi Potrzano-
wa Marcinowi Reszelskimu, Przemysławowi Szymańskiemu 
i Piotrowi Kasprzykowi oraz Bibliotece Publicznej Miasta i Gmi-
ny w Skokach.

Polecamy bardzo spływ naszymi jeziorami, jest on oznakowa-
ny, a poziom wody wystarczający i z dużym zapasem. Kolejny 
spływ już 5 sierpnia, zapraszamy. 

Karolina Stefaniak 

O niepełnosprawnych 
nie zapominamy

17 czerwca odbył się Festyn Charytatywny na rzecz pod-
opiecznych Świetlicy Terapeutycznej przy Ośrodku Pomocy 
Społecznej w Skokach.

Jak mówią pracownice OPS w Skokach pomysł na imprezę zro-
dził się w maju. Rękawicę podniósł sołtys Potrzanowa Marcin 
Reszelski i organizacja ruszyła pełną parą. 

Po pojawieniu się wstępnych plakatów dotyczących Turnieju 
Piłki Nożnej odzew drużyn był błyskawiczny (Byle Nie Do Zera, 
Calcio Wągrowiec, FC Buch, FC Jabłkowo, Kopacze, No Name, 
PDW, PERN – Asy, Potrzanowo, Remis Rakieta, Triada). Podob-
nie było z marszem nordic walking, nad którym pieczę sprawowa-
ła Patrycja Klonowska.

Niesamowitą atrakcją dla wszystkich była również obecność 
motocyklistów, którzy bardzo chętnie zaprezentowali możli-
wości swoich maszyn. A byli to: Adam Lisiecki, Adam Wojtko-
wiak, Przemysław Kiszka, Artur Kiszka, Waldemar Filut, Piotr 
Maćkowiak, Łukasz Chudzik, Janusz Ślósarczyk, Mateusz Śló-
sarczyk, Dariusz Przybylski, Piotr Walkowiak, Marcin Wal-
kowiak, Eugeniusz Walkowiak, Tomasz Jaszyk, Zbigniew Ka-
miński, Krzysztof Filut, Tomasz Nowak.

Podziękowania kierujemy także w kierunku rodziców, którzy 
doskonale radzili sobie przy stoiskach z gastronomią. Nad spraw-
nym przebiegiem loterii czuwał Wojciech Tyll.

Pyszną lemoniadę serwowały siostry Maja i Julia Nowak oraz 
Amelia Gier. Były też piękne warkoczyki, magiczne tatuaże, dmu-
chaniec, kolorowa wata cukrowa, popcorn, kawa, herbata, kieł-
basa z grilla i pyszna grochówka. Niezapomniane wrażenia z fe-
stynu aparatem uwiecznił Kacper Reszelski.

Ogromnym wsparciem byli pracownicy OPS w Skokach, którzy 
już kilka godzin przed rozpoczęciem, i aż do samego zakończenia 
pomagali przy festynie.

Kwota 9 718,54 zł, którą udało się zebrać, przerosła oczekiwa-
nia organizatorów. Pieniądze zostaną przeznaczone na bieżące 
potrzeby świetlicy, w tym wakacyjny wypoczynek.

Dziękujemy sponsorom i darczyńcom Festynu, którzy przyczy-
nili się do jego zorganizowania. Swoją postawą i zaangażowaniem 
udowodnili, że nie jest im obojętny los innych. Za pomoc i ogrom-
ne serce należą się im Wszystkim ogromne podziękowania:
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Burmistrz MiG Skoki, Urząd MiG Skoki, Radni MiG Skoki, Mar-
cin Reszelski, Damian Łochyński, PSP Wągrowiec, STAN – POL, 
Sołectwo Potrzanowo, Sławomir Kucharski, Hugon Przykucki 
– Twój Czas Na Obiad, Biblioteka Publiczna Skoki, Towarzystwo 
ALIA, Kamila Fredrych, Karolina Stefaniak, Stacja Petro – Max, 
Iwona Tyll, Renata Kłosowska, Katarzyna Ciszewska, Jolanta 
Ludkowska, Marta Jaśkowiak, Sylwia i Piotr Zienkowiczowie, 
Małgorzata Wojciechowska, Milena Gogulska, Monika Foiń-
ska, Adrianna Urbaniak, Paulina Wielgosz, Szymon Jasiński, 
Grzegorz Blaszke, Krzysztof Małachowski, Rafał Sękowski, 
Agnieszka Opiela, ANIBUS, Dawid Jasiński – Calcio Wągro-
wiec, Szymon Leśniewicz, Łukasz Kanadys – Restauracja Ome-
ga Poznań, Dagmara Klimas, Julita Kulińska – Segetia Ubezpie-
czenia, Hubert Student, Arkadiusz Andraka, Ireneusz Belter, 
Maria Kozłowska, Iwona Dziabas, Anna Konowalska, Małgo-
rzata Ślósarczyk, Halina Modrak, Justyna i Krzysztof Kędzio-
rowie, Jacek Mania – Mania Gotowania, Justyna Kujawa, Ra-
fał Witkiewicz, Piekarnia EMKA Skoki, Marciniak – Transport 
Przewozy Pasażerskie Bartosz Marciniak, Zbigniew Kubicki, 
Jolanta Jarzembowska – Sklep Lewiatan, Kacper Reszelski, 
Natalia Lisiecka, Karolina Gasińska, Lidia Inda, Joanna Kłosiń-
ska, Hanna Szefler, Marietta Berent, Szymon Kempczyński, 
ks. Wojciech Orzechowski, Justyna Wylegała.

A oto jak całe wydarzenie relacjonuje jego główny organizator 
Marcin Reszelski:

- Czytam, co napisały Panie z OPS-u i chciałbym tylko dodać, że 
to tak nie do końca, że Reszelski jest cudotwórcą. Troszkę zdoby-
tego doświadczenia jest i to pomogło w organizacji, ale zaangażo-
wanie Pań i Panów ze świetlicy i z OPS-u, zaangażowanie rodzin 
podopiecznych tejże świetlicy sprawiło, że było z kim pracować, 
bo samemu się nie da nic zrobić!

Ogrom osób prywatnych i firm zaangażowanych finansowo 
i usługowo - to kolejna duża cegiełka tego sukcesu, bo takim moż-
na nazwać wynik końcowy.

Z mojej strony dodam, że wszystkie cegiełki zostały sprzeda-
ne - na pewno pomogło to, że burmistrz Tadeusz Kłos i Urząd 
Miasta wsparł nas kwiatami, które były dodatkowo wręczane do 
pierwszych 180 cegiełek, z produktów spożywczych zostały do-
słownie resztki. Sukces przez duże „S”.

Sam turniej piłkarski to cztery grupy po trzy drużyny. Z grup do 
ćwierćfinałów awansowały po dwie najlepsze drużyny w grupie:

Ćwierćfinały: Calcio Wągrowiec pokonuje BNDZ w karnych. 
FC Buch przegrywa z Remis Rakietą. PDW wygrywa z Triadą. KS 
Potrzanowo przegrywa z FC Jabłkowo.

Półfinały: PDW przegrywa z FC Jabłkowo, Calcio wygrywa 

Wiatr przyjacielem 
lub najgorszym wrogiem

Mowa tu o wietrznych zmaganiach z wiatrem uczestników 
Skockiego Klasyka, czyli 9. Skockiej 100-ki, w niedzielę 2 lip-
ca.

Nasza stara trasa licząca 100 km szosą niezmiennie, od samego 
początku, biegła przez dwa województwa, cztery powiaty i dzie-
więć gmin. 10. edycja będzie miała jednak mocno zmieniony prze-
bieg. I nie dlatego, że stary nam się nie podoba, niestety jednak 
stan asfaltu mocno się pogarsza z roku na rok, co nie służy ani 
rowerzystom, ani i ich rowerom.

Ale wróćmy do tego co działo się podczas 9. edycji 100-ki. Po-
nad 100 uczestników podzielono na 8 grup z uwagi na przepisy 
ruchu drogowego oraz zróżnicowane tempo przejazdu trasy, od 
ok. 20 km do blisko 40 km na godzinę.

W tym miejscu należą się podziękowania dla opiekunów, prze-
wodników grup, od najszybszej: Sławkowi Urbańskiemu, Lesz-
kowi Kaźmierczakowi, Markowi Nocuniowi, Dominikowi 
Sierszchule, Damianowi Sierszchule, Beacie Przybysławskiej, 
Romanowi Kozłowskiemu i Przemysławowi Szymańskiemu.

Ale wróćmy jeszcze do tego wiatru. Dlaczego raz przyjaciel, 
a raz wróg? Jadąc rowerem po szocie walczymy z innymi przeciw-
nościami niż w lesie. Co prawda nie musimy zmagać się m.in. z ko-
rzeniami i piaskiem, za to trasy asfaltowe są zazwyczaj na otwar-
tym terenie, nie chroni nas ściana lasu, a wiec kierunek wiatru ma 
tu ogromne znaczenie. 

z Remis Rakietą. W meczu o trzecie miejsce Remis Rakieta poko-
nuje PDW.

Zwycięską drużyną w turnieju okazuje się FC Jabłkowo, które 
w finale pokonało Calcio Wągrowiec. MVP został wybrany Pa-
tryk Mycka z Calcio Wągrowiec. Królem Strzelców został Maks 
Sadkowski z PDW. Najlepszym Bramkarzem wybrano Tomasza 
Kramera z Remis Rakiety.

Dziękuję wszystkim, którzy coś od siebie dali i nieważne, czy 
była to praca, sprzęt, przedmioty materialne, pieniądze czy na-
wet swój cenny czas, bo wszystko złożyło się na końcowy sukces. 
Dziękuję też tym wszystkim, którzy przyszli i wydali swoje pie-
niądze, by kupić los, coś do picia lub zjedzenia, skorzystali z ple-
cenia warkoczy czy poskakali na dmuchańcu.

Jesteście wielcy!!!
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Jeśli wieje w plecy wszystko jest dobrze, prędkość na liczniku 
mocno wzrasta, nasze nogi zyskują dodatkową moc i nie męczy-
my się tak bardzo. Sytuacja diametralnie się zmienia, kiedy wieje 
nam w twarz. I właśnie dlatego na szosie najlepiej jeździć w gru-
pach, bo w grupie siła. Najwięcej pracują ci, którzy jadą z przodu, 
tyły jadą na tzw. kole i odpoczywają; po jakimś czasie zawodnicy 
zmieniają się i tak idzie pokonać najbardziej wietrzne odcinki bez 
większego trudu. A więc kolarstwo szosowe to gra stricte zespo-
łowa. I tak zespołowo musieli pracować rowerzyści mniej więcej 
od Janowca Wielkopolskiego. 

Oprócz wiatru pogoda w tym dniu dopisała wyśmienicie, choć 
poranne deszcze wystraszyły co niektórych zapisanych. Na me-
cie rowerzyści uzupełnili kalorie kiełbasą z grilla i szneką z glan-
cem, popijając obficie. 

Dla chętnych był certyfikat potwierdzający przejechanie 100 
km rowerem, podpisany własnoręcznie przez organizatora wy-
darzenia, czyli Burmistrza Miasta i Gminy Skoki Tadeusza Kłosa, 
który czekał na rowerzystów na finiszu. Było wśród uczestników 
wiele osób, które zaliczyły swoją 100-kę pierwszy raz w życiu. 

Brawo!
Od dwóch lat bazą, czyli startem i metą wydarzenia, stała się świetlica wiejska w Potrzanowie. Tu chcieliśmy podziękować za społeczną 

pomoc sołtysowi Marcinowi Reszelskiemu, który przygotował dla nas start/metę perfekcyjnie, pocąc się także w tym ciepłym dniu przy 
grillu. Pomogła mu w tym od niedawna mieszkanka naszej gminy Adrianna Wołczyk. 

Jak co roku towarzyszył nam Tomek Szwajkowski, nasz zaprzyjaźniony fotograf, doskonale uwiecznił emocje panujące na imprezie. 

Karolina Stefaniak, zdjęcia Tomasz Szwajkowski 

Sport i rekreacja
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Z Rejowca do Puszczy Zielonki
Od czterech lat organizujemy w Rejowcu rekreacyjny, rodzinny rajd rowerowy 

po Puszczy Zielonce. I tak też było w sobotę 1 lipca. 
W trzech poprzednich edycjach współorganizatorem tego wydarzenia było Stowa-

rzyszenie Edukacyjne TĘCZA z Jabłkowa, stąd jego tęczowa nazwa w poprzednich edy-
cjach. W tym roku jednak nazwa zmieniła się na: Rajd Gmina Przyjazna Rowerzystom 
z uwagi, iż głównym sponsorem i współorganizatorem stało się Stowarzyszenie Lokal-
na Grupa Działania Dolina Wełny z Wągrowca. Bazą wydarzenia była świetlica wiejska 
w Rejowcu.

I to tyle, jeśli chodzi o zmiany. Rdzeń imprezy się nie zmienił. A była nią malownicza, 
leśna trasa po Puszczy Zielonce, która w tym roku miała 26 km. Na starcie zjawiły się 
rodziny z dziećmi, znajomi i przyjaciele, w głównej mierze nasi mieszkańcy, ale także 
sympatycy gminy Skoki.

Pogoda w tym dniu wybitnie sprzyjała jeździe na rowerze. Postanowiliśmy zrobić dłuższą przerwę w Zielonce w Arboretum, gdzie po tym 
szczególnym przyrodniczo miejscu zainteresowanych oprowadził dr nauk przyrodniczych, wieloletni wykładowca UAM w Poznaniu, Lesław 
Pilc.

W Rejowcu w świetlicy rajdowicze posilili się chłod-
nikiem i plackiem. Finałem imprezy było rozlosowanie 
wśród zgłoszonych uczestników nagród, czyli rowero-
wych akcesoriów zakupionych przez „Dolinę Wełny” oraz 
rekreacyjnych gadżetów gminy Skoki. Szczęśliwców lo-
sował burmistrz Tadeusz Kłos, który czekał na rowerzy-
stów na mecie. Należy także podkreślić, że na trasę z kolei 
kolarzy wypuścił Janusz Woźniak, prezes Stowarzysze-
nia Dolina Wełny, któremu bardzo dziękujemy za ufundo-
wanie nagród oraz posiłku regeneracyjnego.

Organizatorzy pragną bardzo mocno podziękować tak-
że pani sołtys Annie Rozmiarek za przygotowanie świetli-
cy i obsługę. Dziękujemy także wszystkim osobom, które 
pomagały podczas rajdu w zabezpieczeniu trasy imprezy.

Karolina Stefaniak, zdjęcia Tomasz Szwajkowski 
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i jazdą na rowerze. Po ćwiczeniach pani Joanny wystąpiły jej pod-
opiecznie ze szkoły w Lechlinie w układzie gimnastyczno – ta-
necznym. 

O ile dwie pierwsze panie instruktorki miały nieco spokojniej-
sze zajęcia, głównie modelująco – wzmacniające naszą sylwetkę, 
to dwie kolejne prowadzące wycisnęły z ćwiczących siódme po-
ty. A że pogoda dopisała i słońce nie odpuściło do samego końca 
w ten upalny piątkowy wieczór potu było co niemiara. 

Jako trzecia przed ćwiczącymi ustawiła się Karolina Szafran  
z ćwiczeniami POUND.

Był to więc trening z wykorzystaniem specjalnie wyważonych 
pałeczek przypominających perkusyjne, jako świetna alternaty-
wa dla tradycyjnych zajęć fitness, nowość na polskim rynku. PO-
UND  angażuje wszystkie partie mięśniowe, łączy wzmacnianie 
i cardio, gwarantuje setki spalonych kalorii i świetną zabawę! 

Zajęcia okazały się więc niesamowicie energetyczne. Panie 
doskonale się bawiły i wydawały się być naładowane pozytyw-
ną energią niczym gwiazdy rocka! Pani Karolina prowadzi w Wą-
growcu studio MILEO DANCE, w którym oferuje różnorakie, ak-
tywne zajęcia dla dzieci, dorosłych oraz seniorów. 

Ostatnia na murawę orlika wyszła instruktorka fitness Marze-
na Pastor. Jej ćwiczenia z elementami cardio i tabaty postawiły 
tego dnia przysłowiową kropkę nad „i”, sprawiły, że panie dłu-
go będą pamiętać piątkowy wieczór. Zainteresowanych infor-
mujemy, że pani Marzena prowadzi swoje zajęcia fitness także 
w Skokach. 

Oprócz UMiG w Skokach organizatorem wydarzenia była tak-
że Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Skokach, 
która oprócz ufundowania fitnessowego, pamiątkowego ręczni-
ka dla ćwiczących na swoim stoisku, udostępniła specjalne alko-
gogle, które pokazywały, jaka jest nasz percepcja otoczenia po 
spożyciu alkoholu. 

Dziękujemy raz jeszcze czterem naszym instruktorkom: Ali, 
Asi, Karolinie i Marzenie za niezły wycisk oraz wszystkim ak-
tywnie ćwiczącym w te piątkowe popołudnie za to, że z nami byli. 

Zdjęcia i tekst Karolina Stefaniak 

Zacznij wakacje z endorfina-
mi, a nie z procentami!

Takie motto przyświecało wydarzeniu rekreacyjno - spor-
towemu, jakie odbyło się na skockim orliku w piątkowe po-
południe 7 lipca, a było nim 2. Fitnessowe Rozpoczęcie Lata. 

Po otwarciu, którego dokonał burmistrz Tadeusz Kłos oraz 
Alicja Kramer z Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Al-
koholowych, wystąpili młodsi i starsi tancerze z grupy tanecznej 
SKOCZKI STREET BEAT pod kierownictwem Małgorzaty Wie-
czorek. 

Sedno tego sportowego wieczoru rozpoczęła pierwsza z czte-
rech trenerek fitness, czyli Alicja Brewińska, dobrze znana 
w Skokach z uwagi prowadzenia od ponad 10 lat zajęć pilates dla 
skoczanek 50+. 

Trening pilates ma na celu uelastycznienie mięśni, rozciągnię-
cie i wzmocnienie mięśni głębokich (bez nadmiernego ich rozbu-
dowania), poprawę postawy, obniżenie poziomu stresu, odcią-
żenie kręgosłupa i poprawę zdrowia ćwiczących osób w każdym 
wieku.

Po Ali pałeczkę trenera przejęła Joanna Tomczak, na co dzień 
nauczycielka w Stowarzyszeniu Edukacyjnym TĘCZA i bardzo 
mocno kojarząca się u nas z fitnessem, spacerami nordic walking 



Prawie codziennie w akcji
Stanowisko Kierowania Komendanta Powiatowego w Wągrowcu w czerwcu do zdarzeń dysponowało strażaków ze Skoków aż dzie-

więtnastokrotnie. Wśród nich były trzy pożary i dwa alarmy fałszywe.
Pozostałe zdarzenia to miejscowe zagrożenia, z których zdecydowa-

na większość związana była z usuwaniem skutków silnych wiatrów oraz 
intensywnymi opadami deszczu. Usuwaniem powalonych drzew i zła-
manych konarów strażacy zajmowali się w: Skokach, Rejowcu, Bliżycach 
i Glinnie, natomiast do dwóch zdarzeń w porze nocnej dysponowani byli 
w Skokach przy ul. Mickiewicza i ul. Dworcowej, a związane były z zalany-
mi piwnicami.

Zmieniający się klimat i tym samym pogoda przynosząca gwałtowne bu-
rze i powodująca ulewy jest zauważalna coraz częściej i nic nie zapowiada, 
by miało się to zmienić na lepsze. Apelujemy o rozwagę podczas niebez-
piecznych zjawisk atmosferycznych m. in. zabezpieczmy elementy wypo-
sażenia balkonów, które mogłyby zostać przemieszczone przez wiatr i po-
wodować duże zagrożenia dla osób przemieszczającym się pod nim.

W czerwcu doszło do dwóch zdarzeń na drodze wojewódzkiej nr 196. 
Jedno z nich miało miejsce na wysokości miejscowości Roszkówko, drugie 

w kierunku na Sławę Wielkopolską. W obu przypadkach zdarzenia zakwalifikowano jako kolizję, co oznacza, że straty odnosiły się wyłącznie 
do rzeczy materialnych.

Jeden z pożarów, w których uczestniczyli skoccy strażacy dotyczył komory silnika samochodu osobowego na Placu Powstańców Wlkp. 
w Skokach, a drugi sterty gałęzi przy ul. Łąkowej w Skokach. W jednym i drugim nikt nie ucierpiał. W trzecim pożarze, na początku miesiąca 
do pożaru lasu w Przysieczynie zadysponowano kilka jednostek straży pożarnej, w tym skockich druhów, którzy szybko opanowali pożar na 
powierzchni ponad 500 m2.

W Lechlinie zaś strażacy pomogli Zespołowi Ratownictwa Medycznego w wyniesieniu z budynku mieszkalnego do karetki osoby, która naj-
prawdopodobniej dostała udaru. Została przetransportowana do szpitala na szczegółowe badania.

Inne zdarzenia to usuwanie plam oleju z jezdni na ulicy Piła Młyn i Antoniewskiej w Skokach oraz w Sławicy.
W czerwcu zaplanowano także Piknik Strażacki na skockim targowisku. Był to czas, w którym strażacy wspólnie z mieszkańcami mogli się 

integrować i spędzić miło czas w sobotnie, letnie popołudnie i wieczór. Aura pogodowa dopisała i frekwencja również. Dzieciaki miały okazję 
korzystać z dmuchanych atrakcji, a także wraz z rodzicami zapoznać się ze sprzętem, którym dysponują strażacy wyjeżdżający do działań ra-
towniczych.

Dh Dariusz Jahnz
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Wśród strażaków

Emerycki wypad do Inowrocławia
W dniu 11 lipca grupa 47 emerytów z terenu 

miasta i gminy Skoki udała się w jednodniową 
wycieczkę autokarową do Inowrocławia. 

Po godzinnej przerwie „kawowej” w centrum 
Inowrocławia udaliśmy się do Miejskiego Parku 
Solankowego. Tam relaksowaliśmy się przy Tężniach 
Solankowych. Spacerowaliśmy alejkami w parku. 
Miejsce to pozwala na zapoznanie się z relaksującym 
klimatem sanatoryjnym. Obok Parku Solankowego 
zlokalizowane są obiekty sanatoriów w Inowrocławiu. 
W drodze powrotnej była okazja zobaczyć sztuczne 
jeziorko powstałe po wyrobiskach skał wapiennych 
w Piechcinie. Przed wieczorem szczęśliwie wszyscy 
wróciliśmy do Skoków.

Stanisław Kida

Seniorzy, zdrowie
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Chór Harfa śpiewnie 
i tanecznie

Zabawa taneczna, która odbyła się 13 maja, zaczęła się od 
występu chóru, który zaprezentował siedem góralskich pio-
senek.

Chór Harfa w pełnej krasie

Zaczęli od „Hej, bystra woda”, a skończyli na popularnej piosen-
ce pt.: „Za górami, za lasami”. Chórowi akompaniował na akor-
deonie jego dyrygent Mateusz Doniec. Po występie był czas na 
pamiątkowe zdjęcia, a potem wszyscy „poszli w tany”. Muzykę 
przygotował perfekcyjny DJ Krzysztof Gośliński, który zebrał 
najbardziej popularne melodie z lat sześćdziesiątych i siedem-
dziesiątych. Uczestnicy zabawy tak się wciągnęli w nią, że nie 
zauważyli, kiedy wybiła godz. 23:00 oznaczająca jej koniec. Roz-
chodziliśmy się bardzo zadowoleni i przekonani, iż takich spotkań 
chcemy więcej. 

A tu śpiewacy i tancerze

Tekst i fot. Stanisław Grzegorzewski

Spotkania członkiń i członków PZERiI są zawsze okazją do 
złożenia życzeń i wręczenia podarunków dla szczególnych 
jubilatów. 9 maja bukiet kwiatów oraz słodki upominek otrzymała 
Janina Winkiel, która skończyła 80 lat.

6 czerwca, podczas cyklicznego spotkania Polskiego Związku 
Emerytów, Rencistów i Inwalidów brawami, kwiatami i poda-
runkiem przywitano kolejną Jubilatkę. Jest nią Janina Orzeł, 
która w tym roku obchodziła swoje 85. urodziny. Szanownym 
Jubilatkom życzymy co najmniej „Stu lat!!!”

Fot. F. Szklennik, St. Grzegorzewski

Niech nasze wakacje będą za-
wsze bezpieczne 

Wakacje to przede wszystkim czas zabawy i odpoczynku. 
Każdy z nas ma swój pomysł i sposób na spędzenie wolnego 
czasu. 

Jedni udają się na rodzinne wyjazdy, inni wybierają wyjaz-
dy zorganizowane, takie jak kolonie i obozy. Ważne jednak, by 
w każdym miejscu pamiętać o bezpieczeństwie i zachowaniu od-
powiedniej ostrożności!

Seniorzy, zdrowie
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Nad wodą
• Kąpmy się tylko w miejscach dozwolonych i pod opieką do-

rosłych. Jeśli miejsca strzeże ratownik – zawsze stosujmy się 
do jego poleceń. 

• Miejsce na kąpiel musi być bezpieczne. Dlatego nie wolno się 
kąpać przy śluzach, mostach, budowlach wodnych, portach, 
zaporach, a także w brudnej wodzie i tam, gdzie są silne wiry 
i prądy. 

• Chcąc uchronić się przed udarem, między godziną 11 a 16 
ukryjmy się w cieniu. 

• Nie zapominajmy o okularach przeciwsłonecznych i lekkim 
nakryciu głowy.  

• Pamiętajmy, by zabrać ze sobą wodę do picia oraz coś do je-
dzenia.  

• Nie wchodźmy do wody podczas burzy, deszczu lub mgły. 
• Jeśli długo przebywaliśmy na słońcu – poczekajmy chwilę 

w cieniu, zanim wejdziemy do wody. Pozwoli nam to uniknąć 
szoku termicznego. 

• Nie pływajmy w pobliżu wodorostów. Zwracajmy uwagę na 
dno i ukształtowanie zbiornika. 

• Skoki do wody wydają się świetną rozrywką, ale przy odrobi-
nie pecha mogą skończyć się trwałym kalectwem.  

• Wybierając się na kajaki, łódki czy rowery wodne, zawsze za-
kładajmy kapok. Pamiętajmy też, aby nie pływać wieczorem 
i po zmroku. 

W górach
Jednym z największych zagrożeń w górach jest zmieniająca 

się w szybkim tempie pogoda. Przed każdą górską wycieczką do-
wiedzmy się, jakie są przewidywane warunki atmosferyczne! 

• Zawsze pamiętaj o naładowanej komórce z numerem GOPR 
– 601 100 300. 

• Zaplanuj trasę, uwzględniając swoje umiejętności, pogodę 
oraz godzinę zachodu słońca.  

• Sprawdź, czy na wybranym przez nas szlaku są jakieś schro-
niska, szałasy, leśniczówki itp., w których można się schronić, 
jeśli nagle zmieni się pogoda.  

• Pamiętajmy o prowiancie – polecamy produkty z dużą za-
wartością węglowodanów, np. czekoladę lub baton energe-
tyczny. 

• Przed wyjściem w góry poinformujmy kogoś, gdzie się wybie-
ramy, jakim szlakiem i o jakiej porze planujemy wrócić.  

W razie nagłej zmiany pogody szukajmy podstawowych ozna-
czeń szlaku turystycznego. Jest to prostokątny znak – kolorowy 
pasek, oznaczający kolor szlaku, pomiędzy dwoma białymi paska-
mi. W Polsce mamy 5 kolorów szlaków:  

• czerwony - szlak główny dla danych gór, zwykle prowadzi 
przez najwyższe i najciekawsze szczyty pasma; 

• niebieski – trasy dalekobieżne, warto planować nimi wy-
prawy, gdy nie chcemy schodzić z gór i planujemy nocować 
w schronisku; 

• zielony i żółty – krótkie szlaki, które zwykle krzyżują się z in-
nymi szlakami; 

• czarny – krótkie szlaki dojściowe.

Spacer do lasu lub na łąkę
Wchodząc do lasu, poruszajmy się po ścieżkach. Każde miejsce 

wygląda podobnie, więc łatwo się zgubić, chodząc na przełaj. 
• Nie dokarmiaj dzikich zwierząt! To dla nich niezdrowe. 

• Stosuj preparaty przeciw komarom, kleszczom, szerszeniom 
oraz osom. 

• Nie rozpalaj ognisk w lesie i jego pobliżu. 
• Jeśli zauważymy pożar – dzwoń po straż pożarną.  

 
Wyprawa rowerowa

• Starajmy się nie podróżować solo. 
• Zawsze w kasku. 
• Sygnalizujmy ręką kierunek, w którym chcemy jechać.  
• Zwalniajmy na krętych drogach.  
• Słuchajmy i obserwujmy, czy nie zbliża się do nas inny pojazd.

W Łazach czujemy się super
Od 16 do 24 czerwca skocka grupa seniorów wypoczywała 

w Łazach. To ulubione miejsce emerytów.

Grupa liczyła 52 osoby, które zasiedliły ośrodek „Jantar”. I jak 
co roku czas upłynął głównie na spacerach, opalaniu się i kąpie-
lach w morzu. Nie mogło zabraknąć degustacji morskich ryb, 
a wieczorami królował śpiew i zabawa. Humory dopisywały. Mi-
łośnicy brydża sportowego znaleźli czas na rywalizację. Emeryci 
wrócili opaleni i zadowoleni z pobytu.

Skocka grupa wczasowiczów. Fot. B. Rochowiak

Plażowanie. Fot. M. Florysiak 

Oddział Rejonowy Polskiego Związku Emerytów, Rencistów 
i Inwalidów w Skokach otrzymał dofinansowanie ze środków 
Gminy Skoki w ramach otwartego konkursu ofert.

Barbara Rochowiak, organizatorka wyjazdu
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Wspólne rodzinne 
świętowanie

24 czerwca w Jabłkowie odbył się Festyn Rodzinny dla 
mieszkańców sołectwa Jabłkowo. 

W programie nie zabrakło licznych atrakcji dla dzieci: zabawy 
prowadzone przez animatorkę, dmuchane zamki, fotobudka, ma-
lowanie twarzy, zaplatanie kolorowych warkoczyków, muzyka. 
Na terenie boiska można było skorzystać z różnego rodzaju słod-
kości: placki, chruściki, cukierki, wata cukrowa, popcorn.

Na zakończenie festynu o godzinie 19:00 rozegrał się mecz: oj-
cowie kontra synowie, któremu towarzyszyło wiele emocji i do-
brej zabawy!

Festyn został dofinansowany przez Burmistrza Miasta i Gminy 
Skoki. Dziękujemy wszystkim osobom zaangażowanym w organi-
zację pikniku.

zdjęcia i tekst: Arleta Saukens, sołtys

Wyszło super!
Rada sołecka i sołtys Kuszewa zorganizowali festyn wiejski 

tuż po zakończeniu roku szkolnego. Było wiele atrakcji i nie-
spodzianek.

Organizatorzy uznali, że 25 czerwca warto zaprosić dzieci 
i dorosłych, żeby wspólnie powitać wakacje, a dzieciom dać dużo 
dobrej zabawy, która da przedsmak czasu wolnego od szkolnych 
obowiązków.

- Było super – mówi Krystyna Gruss, sołtys Kuszewa. – Gdyby 
nie pomoc rady sołeckiej nie udźwignęłabym sama trudów zada-
nia. Każdy pomógł, jak mógł. Dziękuję szczególnie Renacie, Mir-
ce i Magdzie. Razem dałyśmy radę!

Pani Krystyna podkreśla, jak ważne było dla nich wsparcie 
Urzędu Miasta i Gminy i burmistrza Tadeusza Kłosa. – Dzięki 
wsparciu urzędu mogliśmy zaoferować dzieciom wiele atrakcji: 
zajęcia z animatorami, dmuchańce, zabawy, bańki mydlane. Na 
festyn przyszło blisko 50 dzieci i ponad 30 dorosłych. Były też 
dzieci z sąsiednich wsi.

Za sprawą Iwony Tyll, radnej powiatu wągrowieckiego, uczest-
ników festynu odwiedzili strażacy z OSP w Popowie Kościelnym. 
Możliwość rozmowy ze strażakami i zobaczenie tego, czym się 
posługują przy akcjach ratowniczo-gaśniczych bardzo uradowa-
ło dzieci.

- Zamiast grilla rozpaliliśmy prawdziwe ognisko, przy którym 
raczyliśmy się różnymi smakołykami, a ciasteczka przygotowane 
przez jedną z pań i pączki z cukierni w Kiszkowie zniknęły w mig. 
– dodaje pani sołtys.

Franciszek Szklennik
Fot. arch. K. Gruss

Ludzie
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Wieś i rolnictwo
Zwrot podatku akcyzowego

Informujemy, że od 1 do 31 sierpnia 2023 roku, rolnicy posiadający na terenie naszej gminy grunty rolne, mogą składać do Burmistrza 
Miasta i Gminy Skoki wniosek o zwrot podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego wykorzystywanego do produkcji 
rolnej.

Wniosek o zwrot podatku akcyzowego można złożyć:
Według dotychczas obowiązującego wzoru (użytki rolne, bydło) wraz z załącznikami:

- fakturami VAT dokumentującymi zakup oleju napędowegow terminie od 1 lutego 2023 r. do 31 lipca 2023 r., 
- oświadczeniem o pomocy publicznej, itp.;

Według nowego dodatkowego wzoru w odniesieniu do świń, owiec, kóz i koni wraz z załącznikami:
- fakturami VAT dokumentującymi zakup oleju napędowegow terminie od 1 sierpnia 2022 r. do 31 lipca 2023 roku, 
- dokumentem wydanym przez Kierownika Biura Powiatowego ARiMR o liczbie świń lub dużych jednostek przeliczeniowych owiec lub kóz,
- oświadczeniem rolnika o DJP koni.
W II terminie składania wniosków (sierpień 2023 r.) stawka zwrotu podatku wynosi:
- 2 zł/1 litr zakupionego oleju napędowego w okresie od 1 lutego 2023 r. do 31 lipca 2023 r. (w ramach limitu lub niewykorzystanego limitu  

z I naboru wniosków na użytki rolne i utrzymywane bydło);
- 2 zł/1 litr zakupionego oleju napędowego w okresie od 1 lutego 2023 r. do 31 lipca 2023 r. - na utrzymywane świnie, owce, kozy i konie  

(w ramach limitu);
- 1,20 zł/1 litr zakupionego oleju napędowego w okresie od 1 sierpnia 2022 r. do 31 stycznia 2023 r. - na utrzymywane świnie, owce, kozy  

i konie (w ramach limitu).
Na stronie Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi zostały opublikowane szczegółowe informacje dotyczące zwrotu podatku akcyzowego 

zawartego w cenie oleju napędowego producentom rolnym w 2023 roku.
Wnioski przyjmowane będą w punkcie obsługi interesanta (wejście A od ul. Wincentego Ciastowicza 11) Urzędu Miasta i Gminy Skoki. 
Druki wniosków i oświadczenia można pobrać ze strony internetowej urzędu w zakładce: Co i jak załatwić w urzędzie? – Referat Gospodar-

ki Budżetowej – punkt 10 „Uzyskanie zwrotu podatku akcyzowego” lub w siedzibie Urzędu.

Karolina Milcarek 

Czysta Gmina

Można po tym wnioskować, że mieszkańcy opróżnili już w dużej 
mierze swoje posesje z popsutego sprzętu. 

Nie ma się jednak czego bać, podobne akcje będą kontynuowa-
ne. Kiedy? To trzeba przemyśleć. 

Agatę Rutę i Aleksandrę Frankowską podczas wydawania 
kwiatów odwiedził burmistrz Tadeusz Kłos. 

Karolina Stefaniak 

Kwiaty za odpady 
To druga w tym roku akcja zorganizowana przez pracowni-

ków ochrony środowiska skockiego urzędu, a dotycząca wy-
miany elektrośmieci na kwiaty, tym razem rabatowe. 

9 kwiatków - na tyle mogło liczyć jedno gospodarstwo domowe, 
w zależności od ilości przygotowanych odpadów. 

Urzędnicy czekali na mieszkańców w sobotę 17 czerwca na pla-
cu przy PSZOK-u w Skokach z tysiącem doniczek z kwiatami. Po-
mimo tego, że już przed 9:00 rano ustawił się sznur samochodów, 
kwiatów wystarczyło dla wszystkich chętnych, ba nawet zostały. 



Autorka zdjęcia – Sylwia Loręcka-Zienkowicz – Niedzielny wschód słońca na Morasiu

„Nigdy nie było nocy ani problemu, który mógłby pokonać wschód słońca lub nadzieję”. 
(Bernard Williams)


